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Profession 

 

 

Profession - Andet 
 Arkæologi studerende 
 folkeskolelærer 
 Koordinator i en kommune 
 Selvstændig 
 Kontor - Flexjob 
 SØFART 
 Ekonom 
 Slagter 
 Pædagog 
 Arkæologisk assistent. 
 Selvstændig 
 Selvstændig tatovør 
 Forsyningssektoren 
 Chauffør 
 Leder 
 Gymnasieelev, stx 
 Selvstændig erhvervs drivende 
 konsulent 
 Socialpædagog 
 Studerende 
 Fleksjobber 
 Produktions  chef 
 Salg og markedsføring 
 Pædagog 
 Erhvervsskole-lærer 
 Kontorassistent 
 Pædagog 
 9.klasse 
 Chauffør 
 Industri arbejder, funktionær 
 Faglærer på en erhvervsuddannelse 
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 Flexjobber. 
 Er 15, sååå......... 
 Pædagogisk arbejde 
 kontanthjælp 
 Butiksejer 
 Studerende 
 Leder 
 Studerende 
 Slagter 
 i flexjob 
 selvstændig 
 selvstændig 
 Selvstændig skovbruger/landmand og veterinær 
 youtuber 
 Pædagogmedhjælper 
 Selvstændig 
 Skolelærer 
 Omsorgsmedhjælper 
 IT 
 Orlov. 
 selvstændig 
 Kundeservice, administration 
 Socialpædagog 
 Teknikker/instruktør 
 Daglig leder Meteorologisk afdeling 
 handel & kontor 
 IT 
 Underviser 
 Lagemedarbejde 
 Bogbinder 
 . 
 Arkæolog 
 Læger arbejde 
 Lærling 
 Lager arbejder 
 Skole (Gym) 
 Fleksjobber 
 Selvstændig entreprenør 
 Selvstændig 
 Pædagogisk konsulent, speciale i tegnsprog og ttt 
 G 
 Sælger 
 Topkapper 
 Selvstændig 
 UU Vejleder/lærer 
 Selvstændig 
 Ingeniør 
 Leder 
 Efterlønner 
 Selvstændig tatovør 
 selvstændig 
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Hvad er din højeste fuldførte uddannelse? 

 

 

Hvad er din højeste fuldførte uddannelse? - Andet 
 Museumstekniker 
 Pt pædagog studerende 
 9.klasse 
 Faglært slagter 
 Er på mit sidste år i min gymnatielle uddannelse 
 Skipsmægler 
 Chauffør 
 G 

 

Hvor mange genstande har du samlet indleveret til museer over de forgangne 
12 måneder? 

 

 

Danefæ 

 

 

Beskriv med dine egne ord hvad metaldetektorhobbyen betyder for dig. 
 God tidsfordriv, motion, flotte landskaber, frisk luft og ikke mindst bidrager til danmarkshistorien, 

hvilket giver stor tilfredsstillelse. 
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 Udeliv i naturen med andre detektorførere. 
 alt, eftertanke, ro, viden, historie, naturen, oprydning af affald. 
 Det er spændende, samtidig med at du får motion og oplever naturen. 
 Frisk luft, ro og fred og afkobling 
 Hobby 
 Historiens vingesus. Freden og roen på markerne. Spændingen ved spadestikkene. 
 Afstresning og spænding på samme tid 
 Frihed frisk luft og lange gå ture 
 Mulighed for at beskæftige mig med min arkæologiske og historiske interesse kombineret med 

fysisk aktivitet. Det er fascinerende at kunne være med til at finde brikker til vores fælles fortid. 
 Frisk luft, motion og sporadisk spænding. 
 Den betyder at jeg kan komme tættere på fortiden og lære om vores historie - det betyder meget i 

mit liv! 
 Historie, spænding og natur i et. Kan nyde naturen, slappe af samtidig med et element af 

spænding. Det er spændende at være med til at afdække lokal historien. 
 Livgivende og afstressende. 
 Møder mange nye mennesker - både lodsejere og via detektorforening. Også mange nysgerrige som 

spør' hvad jeg laver. 
 
En super hobby for frisk luft og motion. 
 
En hobby for resten af livet. 

 Bringe lokalhistorien til overfladen.  
Redde oldtidsgenstande, som er endt i muldlaget, fra at gå til når marken dyrkes. 
Stort at få et danefæbrev med beskrivelse af indleveret fund. 
Gode timer med ligesindede på marken. 
Meget større forståelse for vores fortid, som vi detektorfolk bidrager med at bringe til nutiden. 
Betyder "alt" at komme på marken. Ren terapi, hvor afslapning og total afstresning er med til at 
opretholde det gode humør og gode venskaber. 

 Er nystartet - men brænder helt vildt for det! Det er en fantastisk måde at kombinere 
gåtur/natur/amatørarkæologi på! 

 Enormt spændende og give motion 
 Befriende, motion, frisk luft til tankerne.  

Mindre stress 
 Rigtigt meget. 
 Afstressning, frisk luft, natur, lidt motion og ikke mindst at få plejer min historiske interesse og 

fællesskabet i klubben. 
 Afslappende, men også med spænding når detektoren bipper. 
 Spændende at søge efter fortidsminder 
 Utomhusaktivitet. 

Umgänge med likasinnade. 
Kontakt med fortiden. 

 Jeg er ganske ny i faget, men er fuldstændig bidt af denne hobby allerede. Jeg har intet fundet 
endnu udover skrald. Men jeg har tænkt mig at blive ved, en dag skal jeg nok få min succes  

 Friheden og div natur oplevelser. Bruger hobbyen som "stress af" og tømme hovedet da jeg 
arbejdet med mennesker på samfundes bund. Vold, overgreb, misbrug er 3 centrale ord i mit 
jobbeskrivelse og derfor er det rart at have et sted man kan være fri for "krav".  
For mig er ro'en punkt 1 årsagen til jeg går. Punkt 2 er at man bringer ny viden til vores fælles 
historie 

 natur og spænding, samt man er med til at finde og kortlægge fortiden. 
 Det er klart naturen og historien, men også de gode venskaber og et kæmpe sammenhold. 

spændingen og det at side med noget i hånden der er 1000 år gammel eller mere. 
 En blanding af arkæologisk videnskab, hobby og terapi. 
 Det er primært for terapi og motion 
 Det begyndte som en hobby for mig, men er siden hen gået hen og blevet min profession da jeg har 

uddannet mig som arkæolog. 
 Frisk luft, motion og absolut spænding. 
 Frisk luft, gode venner og spændende historie 
 Spændingen ved at afdække fortiden. 
 komme ud i naturen, og samtidigt bidrage lidt til  historien. 
 Det er en meget afslappende hobby hvor man møder rare, dygtige og passionerede mennesker. 
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 Frisk luft, gode oplevelser og fred og ro. 
 Luft til hovedet og historisk lærdom 
 Stor fritidsbeskæftigelse 
 Frisk luft, motion, spænding, adspredelse 
 Nyder at kunne bidrage til vores alle fælles kultur arv og bedrage til den danske historie. 

Nyder naturen og alt omkring mig uanset vejr og vejr og vind. Slapper af i mit eget selskab,lige 
som jeg nyder fællesskabet når jeg er sammen med andre ude at søge. Elsker at grave i dybden for 
at finde ud på genstande, egne som andres genstande. 

 Jeg kommer ud i frisk luft! 
 Spændende , frisk luft, afstresning, motion 
 Metaldetektor hobbyen kan beskrives med 3 ord :) 

Frihed, spænding samt motion 
 Naturen og jagten på det næste fund 
 Det er et frirum med hyggeligt samvær. Dejligt at finde noget spændende det kan godt være at jeg 

ikke har indleveret de sidste 12 måneder men har en del der snart skal afleveres, skal lige lære 
dine. 

 Det er en afslappende og afstressende hobby 
 God motion og bevaring af kultur historie 
 Det er en gammel drøm, der bygger på min store interesse for historie og oldtid, ville i mange år 

være arkæolog 
 Min exfru sa en gång; Håkan, du har talat om metalldetektering varenda dag sedan vi träffades för 

10 år sedan - ungefär så! 
 
Jag är arkeolog, men det svenska förbudet tvingar oss att söka i Danmark. Tack och lov för 
Danmark och dansk arkeologi. 

 Spænding, frisk luft, historie 
 Historie. Lokalhistorie. 
 Det spændende i hvad fundene kan fortælle om egnens historie tilbage i tiden. 
 Det betyder alt for mig 
 Fritid, væk fra det hele... Spænding.. 
 Motion. Lys. Luft. Natur. Spænding 
 det giver mig ro fra en stresset dag og gå en tur ude under himlen. 
 Afslapning, spænding og kulturaven 
 Synes det er fantastisk at finde historie frem af mulden som ellers vil blive gemt. Håber at komme 

ud og gå noget mere men kan være svært at skabe kontakter så man får lov. 
Det vil glæde mig meget at aflevere fund til museum så de bliver behandlet med omtanke og 
respekt 

  
 Et afbræk fra en hektisk hverdag med børn og arbejde. Og alenetid med ro til at gå og tænke. 
 Det er spændingen ved at du ikke ved hvad du er ved atlo grave op. Er du heldig at finde en 

gammel ting, så tænker man på hvem der sidst har rørt det. Det er også spændingen ved at finde 
ting som kan bekræfte historien, og måske kan tingen fortælle sin egen lille historie. Man bliver 
ved, fordi man jagter en ting som kan overgå dit foreløbige bedste fund. Der er en stolthed og en 
lille konkurrence med vennerne om at have fundet det bedste fund. Der er heldigvis forskellige 
opfattelser af, hvad et godt fund er. Derudover er det en tilfredsstillelse at fjerne en masse affald 
fra naturen. Og så er det en dejlig fornemmelse og tilfredsstillelse,at prøve at aflæse naturen for at 
finde de steder hvor andre har været for længe siden. 

 Det en spændene hobby, om vores alles fortid her i Danmark 
 Frisk luft,gode venskaber, spænding, spændende viden om oldtiden 
 Spænding. Hyggelig samvær.Friluftsliv. Motion.Historisk indblik.Livskvalitet. 
 Den gir mig alt natur ro i min sjæl og jeg er er en super glad person som elsker at komme ud og 

Bib som vi nu kalder det og finde danefæ eller knapper mønter gør bare dagen beder 
 Dejligt at komme ud i naturen. Jo ældre jeg er blevet er jeg blevet mere opmærksom på vores 

historie. Det ville være fedt at man fandt et fund der kom i historiebøgerne eller på et museum, 
med ens navn på 

 Jeg elsker historie og arkæologi. Så at gå med detektor er lige mig. Det er altid spændende at se 
hvad der dukker op af mulden... 

 Natur 
Ro og fred 

 Hobbyen betyder rigtig meget for mig.kammerat skab,motion,natur oplevelser 
 Ro i ørene. 
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 En mulighed for at dykke ned i historien på et individuelt plan 
 kobler fra hverdagen-slapper af-det sociale 
 Det er spændende at se historien komme op af mulden  

Og så giver en masse frisk luft 
 Afløser for fiskeri. 
 Afstressning, afslapning (mit måde at få nulstillet øverste etage) og dog alligevel spænding... 
 Natur.Udeluv.  Adrenalin kick. Alenetid. Fælles interesse. Om nogle måneder kan jeg detekte oftere. 

Motion. Træf. Forventning og spænding på ligefod med mit lystfiskeri. m.m. 
 Frihed. Afslapning. Tømt hovedet. Naturoplevelser. Kammeratskab. 
 Fordybelse og nærmest meditativt, man kommer tæt på historiens vingesus. 
 Jeg interesserer mig meget for oldtiden og historie generelt, så for mig handler det primært om at 

bidrage til historieskrivningen.  
 
På det personlige plan er jeg i flow derude på marken ved åen, ved fjorden eller et andet naturskønt 
område med muligheden for at gøre et interessant fund. Det er den perfekte blanding af ro og 
spænding på samme tid. Desuden nyder jeg fællesskabet med min makker gennem mere end 10 år 
og mange andre på fællesture - privat eller med foreningen.  
 
For mig er det Verdens bedste hobby 

 Spændende at finde mønter, fibler og andre fund. Min kone og jeg går sammen og hygger os med 
at finde ting fra fortiden.Dejligt at finde  gode fund som alle bliver afleveret til museet, så de bliver 
bevaret for eftertiden, og flere kan få glæde af dem.Det er afstessende at gå med metaldetektor. 

 Afslapning, socialt samvær, historie 
 Frihed jagt spænding adrenalin historie 
 Fred og ro, afbræk fra en travl hverdag. 

Og spænding 
 Afslapning 
 Afslapning og lokalhistorie 
 Jeg nyder at bidrage til historien. Og jeg nyder at dele denne hobby med min mand. Vi er altid på 

skønne ture, og drøfter altid vores fund bagefter. Selv fundet af en bondeknap kan gøre en glad! 
 Jeg har altid været glad for arkæologi, men kunne ikke studere det som ung, da min 

studentereksamen ikke var god nok. Nu synes jeg det er helt utroligt fedt at nørde igennem med 
det ved hjælp af min detektor.  
Hobbyen har givet mig nye venskaber og jeg for en masse frisk luft og naturoplevelser oveni. 

 Elsker at komme ud i naturen og bare være mig selv og finde en masse historie. 
 En masse motion. 
 Historiens vingesus, frisk luft motion og natur 

Gode venner 
 Frihed, og jeg syntes det er spændende. Man ved aldrig hvad man finder, og det er super hyggeligt 
 Det er historien i lokal området. 
 Alt 
 Spænding, frisk luft, hjælpe med at bevare vores fortid. 
 Oplevelsen af at stå med en genstand som har kulturel værdi, og som har en historie er fantastisk - 

helt speciel er oplevelsen, når der dukker genstand ande fra oldtiden op af mulden. 
 
Hobbyen giver fine naturoplevelser og God motion 

 Det giver mig motion og indblik fortiden 
 Jeg har altid interesseret mig for arkæologi, men havde en elendig studentereksamen og kunne ikke 

komme på uni.  
Nu kan jeg så dyrke min interesse og nyder at nørde igennem. Og så får jeg naturoplevelser og 
gode venskaber oveni. 

 Jeg har et job hvor jeg sidder ned - derfor er det for mig en blanding af at bevæge mig, og samtidig 
dyrke passionen for det historiske. 

 Ro i sjæl og krop. Får ladet op og tænkt vidt og bredt når jeg går derude. 
 Frisk luft og naturoplevelser - meditativ nulstilling af hovedet, når man er ude med detektoren - 

Kicket det giver, når man sidder med en genstand, som ingen har set i 1.000 år - Indsigt i historie - 
Nært forhold til arkæologerne - Afsløre total forsvunden historie i mit nær område - Socialt samvær 
med andre i hobbyen - Nørderi når man sidder med sine fund - lave flotte fotos - dialog på FB med 
andre nørder - Studere kort og lægge teorier om, hvor det kunne være oplagt at gå - Tale med 
bønderne og høre historier om deres forfædres fund og fortællinger. 
Det fylder meget og er en fantastisk hobby og jo ikke kun den tid man er på marken, det er sååå 
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meget mere end det. 
En hobby som favner bredt og mulighederne for fordybelse er uendelig. 
Kan slet ikke forestille mig et liv uden. 

 Elsker at komme ud på marken så slapper jeg fuldstændig af slipper alt det stress og jag og bare 
nyder at gå i min egern verden skøntttt. 

 Giv mig ro 
 Spannend, Geschichte zum Anfassen 
 Min metaldetektor er mit et og alt, og er næsten altid første prioritet. 
 Være en del af at afdække historien i lokalområdet. 

Bruge tid i naturen og geare ned i hverdagen 
 afslapning og naturoplevelser, samt det rush det giver at finde et super fund. 
 afslapning, natur, frisk luft og motion, samt stimuleret min interesse for historien 
 hjælpe med at finde fortiden, spændingen ved at finde f,eks et smykke der er over 1000 år 

gammelt 
oo stå med det i hånden 
eller som jeg gjorde i marts måned fandt 4 randliste  økser 

 Afslapning, afstresning, mødes med venner med fælles, intersse for historien og vores kulturarv, at 
få reddet og bevaret de genstande der ligger derude og er i fare for at blive ødelagt af landbrugets 
maskiner mv. 

 Afslapning og fordybelse 
 Adspredelse, motion, oplevelser, natur, historiens vingesus, kick på et godt signal 
 Den giver mig frihed og afstresning i en travl hverdag. Man får lov og koble af og får ro i sindet  
 Afslapning og spænding. 

Fællesskab og viden 
 Ren nysgerrighed og interesse 
 Rekreation og spænding 
 En god måde at stresse af på som understøtter min historiske interesse og har givet mig venner i 

mange Nord europæiske lande. 
 Frisk luft 

Historie  
Venskaber  
Genoptræning 

 Den betyder rigtig meget, og den er årsag til At jeg vil læse til arkæolog 
 God hobby giver motion og man lærer en masse om kulturhistorien 
 Det er et frirum fra dagligdagen. Jeg slapper af når jeggåe på marken 
 Det hjælper på mit humør 
 Alt 
 Direkte kontakt med historien/fortiden 

Læring/viden om lokalsamfundet fra forhistorisk til nutid. 
Frisk luft/motion/spænding/samvær med ligesindede. 

 Meget. 
 Det er mit frirum 
 Jeg har altid haft interesse for arkæologi og startede med at bruge metaldetektor. Det gav sammen 

med mine andre interesser jagt og sportsfiskeri mulighed for at færdes i naturen. 
 Efter 40 år er det stadig spændende så det betyder meget. 
 Natur omkring mig og spændingen om hvad der ligger i mulden 
 En dejlig hobby, som giver mig spænding, frisk luft, motion, historisk viden, interessefællesskab og 

mange gode oplevelser 
 Det betyder min bror der er landmand slipper for at have påtrængende fremmed rendene hele tiden  

 
detektor folket er kun intraseret i en ting at shine på andres bekostning  
 
så derfor betyder det temlig meget for mig at kunde ryde min brors jord for gamle metaller så han 
ikke pludselig står med en kæmpe udgravning som han ikke har råd til  
forsaget af en tilfædig lykke jæger der uden omkostninger kan finde ting i jorden der kan komme til 
at koste jord ejer milioner så nej det er ikke en hobby men et arbejde for at få fred på jorderne 

 Det er ren afstresning, frisk luft, og en hjælp til museerne, som vi her på Fyn har et fantastisk 
samarbejde med 

 Mental ro. Muligheden for at være førende på viden omkring oldtiden i min landsdel. Min hobby er 
ikke at søge men detektor. Det er bare et værktøj. Min hobby er at opspore nye lokaliteter og 



DANISH JOURNAL OF ARCHAEOLOGY 2022, VOL 11, Supplements, https://doi.org/10.7146/dja.v11i.125546 31

 

datere aktiviteten gennem systematiske afsøgninger. På den måde kan man sætte pladserne i 
system over tid. 

 frirum, ro og spænding i et. det spiller godt sammen med de andre hobbyer - jagt, fiskeri, svampe, 
rav mm 
 
samtlige spændende objekter giver mulighed for at fordybe sig i historien og specielle tidsaldre. 

 Historie 
 En dejlig hobby med masser af frisk luft og 

Motion. Samtidig en ny lærdom om vores  
Fortid, og ligeledes en hjælpende hånd til 
Museet med udgravninger i deres trængte 
Økonomiske tid. 

 motion og mental terapi. 
 Min passion kan ikke lade være ❤ 
 Elsker denne hobby masse af frisk luft. Det er nok noget af det mest spændene jeg har som hobby. 

Derfor bruger jeg rigtig meget tid på det. 
Og man kommer i kontakt med rigtig mange mennesker 

 Min bedste hobby. Og jeg bruger hobbyen til både at koble het af, få motion, frisk luft, historisk 
spænding, gode venner der er ligeså dedikerede og nørdede. 

 Afstressning og naturoplevelser, samt spænding ved at bidrage til historien. 
 Ro og tid til reflektion 
 Som Kvalitetschef og deraf kontorarbejde er det vigtig for mig at komme ud i naturen, for kroppens 

skyld og ikke mindst sjælefredens skyld. Min hobby er et udspring af en drengedrøm, som blev 
vækket til live i mine senere år. 

 Jeg har altid interesseret mig for arkæologi og historie og har en delvis gennemført uddannelse som 
arkæolog. Dette er en måde at få hænderne i historien på trods af at jeg ikke arbejder med  faget 
til hverdag. Samtidig er det en god mulighed for at nyde frisk luft og naturen, samt dykke 
yderligere ned i enkeltgenstande og deres brugssamenhæng i fortiden. 

 Metaldetektorhobbyen giver mig afslapning og god sociale oplevelse. 
 Alt! 
 Ren afslapning og glæden ved at opholde mig i naturen, samt det at lære om vores fælles historie. 
 En hobby som får tiden til at stå stille ,1 time bliver hurtigt til 6 timer , inden man får set sig om og 

så man sidder Ude på Marken med et danefæ kan ikke beskrives , man skal prøve det 1gang , så er 
man solgt . 

 Det er afslappet at gå og spænde og se hvad der kommer frem af både nyt og gammlet. 
 Historiens vingesus, natur og tid til fordybelse. Et fristed som også er ens hobby. 
 Afstressende. At være med til at tilføje noget til den lokale og Danmarks historie. Redde fund fra 

ødelæggelse. 
 et godt afbræk fra hverdagen. + man får log til at side med historien i hånden frem for kun at se 

det bag glas, + gratis motion mens man laver noget man er intraseret i 
 Spænde, natur, interesseret i lokalhistorie, går sammen med mine voksne børn , familiehygge 
 Har været en vej til arkæologien. Som nu betyder en del mere. Metaldetektor er i baggrunden. 

Stolpehuller er meget bedre. 
 afstressende med spændings momenter, socialt samvær, fordybelse og lyst til historisk viden. 
 Frihed til at slappe af i den smukke natur, og ikke mindst spændingen  ved detekteringen. 
 friluftsliv er altid godt og bidraget til historien. 
 At jeg føler, at jeg bidrager med "noget godt og uegennyttigt" ved at være med til at finde og 

dermed bevare vores fælles kulturarv. På det personlige plan er hobbyen meget afstressende og et 
kærkomment afbræk fra en ellers travl og larmende arbejdsdag. Desuden har det betydet starten 
på nye og gode bekendtskaber. 

 Den giver ro og motion, udover jeg også finder genstande der kunne være med til og beskriver livet 
i Danmark i fortiden 

 Detektorhobby er for mig total afslapning, efter en lang og til tider streeset  arbejdsdag, derudover 
er det sjovt, spændende og interessant hvad man kan finde. Man finder jo tit noget der fortæller en 
historie, og har en kulturhistorisk værdi. 

 Ro 
Spænding 
Socialt samvær 
Historie 

 Sjovt, spændende og givende. Min dejligste hobby, der har erstattet min anden hobby, fiskeri, og 
så kan jeg gøre det med min søn. 
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 at genopdag og bevare historien. 
 Spænding og afslapning 
 Jeg kan virkelig godt lide at grave vores historie frem, og hjælpe museerne med at fortælle den. 

Desuden er det god motion ;) 
 Spændende hobby  ,frisk luft, natur, afslapende 
 Alt 
 Jeg har mit job, som jeg lever AF og så min hobby som jeg lever FOR. 
 Masser af motion og luft. 
 Jeg bruger den som supplement til den lokalhistoriske interesse, som også dækker oldtiden i 

området. 
 Jeg kommer ud og får rørt mig, jeg får nye venner og jeg får et kick af at stå med noget der har 

været skjult for verden i meget længe.  
Den indre ting-finder ala Pippi kommer frem. 

 Afslapning og en tur ud i naturen 
 En spændende hobby, med frisk luft og mulighed for at finde spor efter fortidens mennesker og få 

kendskab til lokalhistorien 
 Frihed, frisk luft, oplevelsen, spændingen 
 Friluft, mosjon, historie, familiesamenkomst, venner, fellesskap, spenning, miljø, nytte, 

interesseskapende. 
 Spændingen om hvad der dukker op. 

Historisk interesse. 
Dejlig at komme ud og stresse lidt af med ro og natur. 

 Total afslapning 
 At komme ud og se noget andet end fjernsyn! 

Se naturen, og så er det jo altid spændende at finde noget man ikke har fundet før. 
 Den er endnu en del af min lokalhistoriske - og generelt historiske - interesse samt de tilknyttede 

aktiviteter mht. indsamling og formidling. Og så er det både sjovt og spændende. 
 Dejligt afslappende får lidt motion og lidt historie både lokalt og på lands- og verdensplan. Hjælper 

musseerne ved udgravninger og får på den måde også en masse viden. 
 frisk luft, frihed 
 Afslapning, stilhed,  en pause fra hverdagens jag, en tur i naturen hvor flora og fauna opleves helt 

på egen hånd.  
 
Spændingen ved at se om vinterens studier af gamle kort, kirkebøger, egns historie og landskaber, 
giver pote. 
 
Følelsen af at have været medvirkende til at dokumentere historien 

 Dejligt at gå i naturen 
 Det er der jeg kobler af, det er ikke så vigtigt for mig om jeg finder danefæ eller ej, eller alle de 

mange regler og udskrevne regler, jeg afstresser og holder mig til lovgivningen og derved kan jeg 
passe min hobby og min famile har en gladere far / mand 

 Motion, naturoplevelser motiveret af at finde spor fra landets fortidshistorie. 
 Ro i hovedet og masser af frisk luft + mange tanker om hvordan vi har levet før i tiden  
 En enestående mulighed for at komme tæt på historien, og hvis jeg er heldig, mulighed for at 

ændre historien. 
 Naturoplevelser 

Oplev Historie  
Fund 

 At Lære historie og følelse er ligesom at fange fisk afslappende 
 Spændende og afstressende.  

Elsker træf hvor jeg møder andre med samme interesse 
 Mental ro og naturoplevelser. Finde ud af hvad der  var i lokalområdet i fortiden. 
 Den giver mig en frihed som mit arbejde ikke gør. 
 Natur, udeliv, chancer for at bidrage til historien, alenetid, m.m. 
 For mig det er en rigtig god og spændende at praktisere min drømme hobbyer. Det er også en stor 

mulighed for at findes selvom stykke fra oldtiden eller Danmarks historie. Jeg elsker min hobby. 
 Afslapning fra hverdagens stress og jag. 

Samt mere viden om den danske kulturarv, da man er nødtil og sætte sig ind i de ting man finder. 
 Det er en rigtig god og spændende at praktisere min drømme hobbyer. Det er også en stor 

mulighed for at findes selvom stykke fra oldtiden eller Danmarks historie.  Jeg elsker min hobby. 
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 Er arkæologisk og lokal historisk interesseret og har et rigtigt godt samarbejde med lokalmuseum. 
Desværre er der de senere år mange der er begyndt at gå med detektor, som desværre 
udelukkende er trofæjæger, skattejæger, tingfinder. Uden interesse for arkæologi og lokalhistorie. 

 Interessant og afstressende 
Et outbreak fra hverdagen 

 Et frirum til at tænke nogle gode tanker, det er som meditation samt giver god motion gode 
venskaber og viden om vores historie. 

 Den betyder alt. Jeg er vild efter at komme i marken, så snart det er muligt. 
Elsker historien og de skønne naturoplevelser man får, ofte sammen med en masse andre skønne 
detektor interesserede mennesker. 

 Jeg bruger rigtigt meget tid på detektorhobbyen i min fritid  
Og hvis vejret ikke er til det,forsker jeg i gamle kort katologsere fund og finder nye marker. 
Detektorhobbyen betyder meget for mit velvære,det er afstressende for mig og det bringer meget 
glæde i mit liv. 
Jeg har også fået en del bekendte som dele hobbyen med mig og det er også et stort plus,at vi kan 
tale om vores fund og være sammen socialt  
Fantastisk dejlig hobby. 

 det er dejlig at kom ude i naturen og samtid opdage et stk historie sammen med gode venner eller 
alene 

 Man føler sig tættere på historien når man finder en gammel genstand, der er ellers uberørt i flere 
århundreder. Samtidigt får man masser af frisk luft og motion. 

 Ro, natur, spænding, historie, hygge og fællesskab 
 Afstressende og så er jeg vild med historie, spændende fund skærper også interessen. 

 
PS: min hovedinteresse er flinteredskaber så når jeg en gang imellem under detektorturer støder på 
bearbejdet flint er turen ekstra god. 

 Samhørigheden med forfædrene, del af noget større, ro og fred, afslapning, bredere forståelse af 
historien, glæde, mindfuldnes, venskaber, natur og historie 

 Afstressning, interessefællesskab 
 Ro, afslapning og socialt samvær. 

Med PTSD er det for mig en rigtig god måde at lukke af for alt tankemyldret og få en anden ro i 
hovedet samtidig med der er frisk luft og motion 

 G 
 Den betyder at det er en god måde at slappe af på når man har med kunder at gøre hele dagen så 

er det godt at komme ud i naturen og slappe af med sin detektor. Og oplevlsen ved at at finde 
noget fra mulden. 

 Frihed afstressning og hygge med min body 
 Det er afslappende. Og jeg stresser af.samtidigt med man lærer en masse om historien .simpelthen 

den bedste hobby jeg har haft 
 Afstressning 
 næsten alt 
 Fordybelse 
 Tanken om at finde noget der er lavet for flere 1000 år siden er fantastisk! Historien bag alle de ting 

man finder interessere mig helt vild!  
Det eneste jeg syntes er dumt/åndsvagt ved denne hobby er at der bliver udbetalt penge hvis man 
finder danefæ. Tænker museet kunne bruge pengene på meget andet! For mig ville det være nok at 
holde noget i hånden der er så gammelt og bidrage til vores historie! 

 Frihed - natur - historien - motion 
 Det er mit fristed  

Og så er det en fed mulighed , for at bidrage til historien . Her kan alle være med høj lav rig/fattig  
 Interesserer mig for historien. Holder af naturen og den friske luft samt kammeratskabet 

detektorførerne imellem. 
 Jeg synes det er sjovt - en form for skattejagt og måske kan man være heldig at finde en sjælden 

genstand som kan være med til at give os en større viden om vores historie og forfædre. 
 En ubeskrivelig fornemmelse, hver gang man står med en ting 

i hånden, som man ved, at den sidste der har rørt ved den, er eksempelvis en viking, fantastisk.. 
Historiens vingesus 
Mit drivværk er historien, at kunne medvirke til at komme tættere på vores fortid. Finde nye 
område, hvor vore forfædre har boet, arbejdet og handlet. 

 At Komme ud under åben himmel opleve naturen. Finde spor efter de mennesker som været her 
før. Interessere mig mest for nyere historie 1600- og frem. Hver genstand som kan identificeres og 
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fortæller en historie, som jeg synes er spændende. Den forudgående research synes jeg også er 
rigtig spændende, at studere kort og billeder og derefter opleve det i virkeligheden. 

 Stresse af- ofte sammen med detektorvenner. Og føle vingesuset fra fortiden. 
 Det kan være en meget social hobby, det er et stort plus sammen med frisk luft og rolige ture i 

naturen. Det samt at bidrage til vores alle sammen historie. 
 Det er en mulighed for at mærke fortiden være nærværende. Man føler sig i forbindelse med de 

mennesker, hvis genstande jeg finder.  
Det er også en jagt. Jeg ønsker at få et trofæ, trofæet er danefæbrevet. Jeg ønsker også at bidrage 
til videnskaben og til vores forståelse. Det lyder måske nok lidt vel elitært, især i betragtning af 
hvor ofte jeg finder noget af reel værdi. Mit job som historielærer på et gymnasie skaber dog også 
mulighed for at jeg kan indrage mindre vigtige genstande i undervisningen af unge (især 
musketkugler har jeg brugt) 

 Afstresning mens man får brugt sit jagtgen. Derudover mulighed for at hjælpe med at bevare vores 
fælles kulturarv og måske endda tjene en skilling mens man gør det. 

 Oplevelsen 
 Det er interessant at komme ud på marken med detektoren i hånden og finde historiske genstande. 

Om det er knapper, mønter eller ældre metaller synes jeg det er interessant at have i hånden og 
tænke at der en gang var en anden person der ejedede eller har lavet dette. Ud over at være 
historie interesseret er det også afstressende. Jeg får derudover lidt motion samt frisk luft. 

 Tror det stimulerer jagtinstinktet. Er lidt som på fisketur - den store pris er måske lige om hjørnet. 
Ellers som andre hobbies. 

 Hygge og overraskelser. Historien bag fundet 
 ro afstressene 
 For gået masse ture i naturen, hvor gåturen har et formål. Samt det er spændende at kunne 

kortlægge ens lokalsamfund i fortiden. 
 Frisk luft 

Udvide min viden om fortiden 
At hjælpe museet ved udgravninger 

 Frihed og afstresning 
 Det betyder frihed og hygge med venner som regl så meget sammenhold og fælles oplevelser og 

historie. 
 Det historiske DNA er...for mig uadskilleligt i forhold til det at  være dansk.  

Jeg elsker at kunne frembringe brikker i samme historiske DNA. Jeg har taget en DNA test for at 
verificerer min etnicitet fordi jeg var nysgerrig på herkomsten .  
Jeg er helt viking i DNA sammenhæng. Det at redde vor kulturarv og sætte det i historisk kontekst 
er vanvittig spændende. 

 Hejsa, 
 
Jeg nyder at gå en tur på markerne, der er rådyr, rovfugle osv osv - Plus landskaberne er ofte 
smukke.  
Og - Så syntes jeg at det er dejligt, at kunne slappe af på en anderledes måde end normalt.  
 
Og det er jo fantastisk, at kunne finde nogle ting - Som måske ikke har set dagens lys i 1000år eller 
mere. Samt det, at de måske en dag vil blive udstillet, så andre også vil kunne få glæde af dem. 

 Hobbyen giver mig den sindsro jeg har brug for i dagligdagen, fuglepip og vindens susen giver 
serotonin til hjernen.. 
derudover er der en lille skattejæger i mig og lyden af metal i jorden får mit blod til at koge... 
adrenalinen pumper og alt det sker samtidig med at man modtager frisk luft, og en masse motion.. 
og så kan man være sammen med en masse søde og utrolig morsomme mennesker.. 
Der er det ekstra i denne hobby at man virkelig kan dele glæden ved forskellige fund med alle 
andre og alle vil glæde sig over dit fund.. 

 Hobbyen betyder alt for mig som hjertepatient med meget lidt energi. En dejlig afslappende hobby 
hvor jeg kan gå i mit eget tempo, 1 til 3 timer 
alt efter hvordan jeg har det den pågældende dag. 

 At gå med detektor giver mig mulighed for at dyrke min interesse for historie. 
Det er også en tilfredsstillelse at yde et bidrag til at lære om,  og forstå vores forfædres levevilkår 
samt kortlægge udbredelsen af befolkningen i forskellige perioder. 
Jeg bruger også min detektor hobby til at komme ud i naturen og få frisk luft og motion. 

 Jeg er norsk statsborger og bor i Norge. Blir invitert 2 - 3 ganger i året ned til venner i 
metallsøkermiljøet for å søke på Samsø og ved Blåvand på vestkysten av Danmark. Dette betyder 
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masse om historie fra gammel tid. En god livskvalitet ved å kunne gå ute på søk og ikke minst at 
vår felles historie fra gammel tid kommer andre til gode! 

 At vi gør en forskel og bevare vores fortidsminder til vores fælles glæde. Men også at man oplever 
naturen på nærmeste hold og får motion tilligemed. At det så er spændende at finde ud af hvad 
tingene er man har fundet gør en klogere på hvordan folk levede for mange år tilbage og en bedre 
forståelse for dette. En god hobby men mange positive vinkler 

 Understøtter min store interesse for historie, og har siden jeg var helt lille, haft interessen i historie, 
og gået med snuden i jorden 

 Afslapning, søge viden, spænnig, gode naturoplevelser. 
 En dejlig afslappende hobby med mulighed for adrenalin kick når man finder de fede ting.  Samtidig 

fedt at kunne hjælpe med at få historien frem 
 Jeg købte min første detektor for snart 30 år siden.De sidete år har jeg ikke været aktiv i felten 

med detektor. Tilgengæld har jeg været meget aktiv med at sætte ord på de mange møntfund som 
detektor folket finder i jorden.Både som enkeltfund og større fund -ex skatte fund.Efter som 
fundsprotokoller har været sparet væk i danefæregistreringen indenfor mønter, er det vigtigt at 
fund bliver fremvist på FB-sider som fx "Detektormønten" og "Detektor Danmark".Der mangler i 
den grad folk med møntkendskab i såvel lokalmuseerne som på Natioanlmuseet.Jeg vil nok kalde 
det en katastrofe.Voreste absolut fremmeste forsker indenfor dansk vikingetids- og 
middelaldermønter er blevet fyret,i besparelserne.Mønt- og Medaille fraktionen indenfor 
danefæadministrationen er blevet delt i 2. Begge under ledelse af klassiske arkæologer med med 
speciale indenfor den antikke mønt (Græske,romerske,byzantinske og arabiske dirhems).Til at 
behandle de mange møntfund er afsat 0,6 mande/kvinde år.Der er adskillige skatte der ikke er 
behandlet gennem de sidste år  og endnu mange flere der ikke er publiceret.En kæmpe skandale 
især overfor de mange detektor folk der bliver bildt ind at deres arbejde for dansk kultur er 
værdsat.Danefæ-godtgørelsen af de mange møntfund er et paradoks.Værdiløse mønter fra 
borgerkrigstiden(1241-1377) og unionstiden (1377-1536) bliver godtgjort med 2-300 kroner 
stykket  selvom mange er af så dårlig kvalitet at de ikke kan id-bestemmes.Samtidig kan sjældne 
mønter opnå godtgørelse på 2-5-10-15.000 kr  selvom nogle om af disse kan være 100.000 kr 
værd eller mere.Der er selvsagt ikke mange fund med mønter i 100.000 kroners klassen men de 
forekommer. Mest almindeligt problem er fx danske vikingetidsmønter, hvor nogle bliver godtgjort 
med 1000-1500 kr selvom handelsværdi ved de lovlige salg er 40.000 kr eller mere.Det er et skjult 
problem, idet det opfordrer til ulovlige  salg af understukne danefæ mønter.De mange organiserede 
detektor førere er normalt meget loyale overfor danefælovgivningen så de brådne kar må findes 
udenfor de organiserede  som loyalt melder ind til lokalmuseerne.Om danefæadminstrationen kan 
blive opretholdt i sin muværende form er jeg meget i tvivl om.Det virker ikke som om at det 
bekymrer den personalemæssigt stærkt indskrænkede arbejdsstyrke i administrationen.Det 
bekymrer os andre i meget høj grad og nogle af os forudser et kollaps, hvis ikke administrationen 
tager sit arbejde alvorligt.En løsning ,hvis man ikke mere vil aflønne en fuldtidsansat specialist 
indenfor dansk vikingetid og middelalder mønt kunne være: Tilkøb konsulentbistand fx fra Sverige 
eller Tyskland til behandling og registrering af disse mønter.Der findes adskillige udenlands der kan 
løfte denne opgave.Samarbejd med kompetente fagpersoner indenfor prissætning af mønterne.Det 
er faktisk ikke så svært.Hvis bare man i Danefæadministration ville tage sit arbejde alvorligt!Der er 
ingen grund til at at bilde detektorførerne ind at deres arbejde er betydende for forskning i dansk 
møntkultur hvis det ikke passer.Det er heller ikke nogen god ide at forestå grov underbetaling af 
visse sjældne og dyre møntkatagorier, hvis man gerne vil have folk til at overholde dansk 
lovgivning. 

 . 
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Vælg de tre udsagn som bedst beskriver hvorfor du dyrker 
metaldetektorhobbyen (N.B: du kan maks. vælge tre af mulighederne) 

 

 

Hvilke andre fritidsinteresser dyrker du ved siden af detektorhobbyen? Vælg 
gerne flere udsagn. 

 

 

Hvilke andre fritidsinteresser dyrker du ved siden af detektorhobbyen? Vælg 
gerne flere udsagn. - Andet 

 Fitness, frivilig i Lokalhistorisk Arkiv 
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 Fodbold og håndbold 
 Have arbejde 
 Møntsamler og fritids palæontolog 
 Keramik og maleri 
 Min hund og mountainbike 
 Hækling og strik 
 Slægtsforskning og at være statist i film og på tv 
 Computer 
 Ringmærker fugle 
 Ølbrygning 
 Restaurere vetaran knallertere 
 Veteran knallert 
 Fitness 
 Musik og kunst 
 Volleyball 
 Restaurering 
 Geocaching 
 Er kunstner 
 Sport 
 Børn 
 Elitesport 
 Motion og vægttræning 
 Jazzmusik og basketball 
 Snitter, knivmager. 
 Væddeløbsheste 
 Tennis, Cykle på mountain bike i naturen 
 Bueskydning, fotografering 
 Crossfit 
 Sølvsmede-arbejde 
 Boksetræning 
 Knallert 
 Mtb 
 Jeg laver sølvsmykker 
 Cykler mtb 
 Stand up paddle 
 Krolf 
 Hænger ud med mine venner og går op i historie 
 Dykker UV jagt 
 Sport/karate 
 Amatørradio 
 Fitness og frivilligt arbejde i et Lokalhistorisk Arkiv 
 camping og ser speedway 
 Svømmer, løber og dyrker mtb på højt plan. Nørder matematik teorier på højest mulige plan 
 Sport 
 Fitness 
 detektor youtube og pc 
 Badminton, man Challenge 
 Slægtsforskning 
 lave ting ud at genbrug/affald for det meste maget store ting ( maskiner + tilbehør ) 
 Spiller instrument. Læser Sten- & Bronzealder - igen. 
 rejser til Australien for at finde guld med Minelab GPX 5000 
 Motionscykling 
 historiske figurspil/brætspil 
 Grafisk design 
 Kajak sejlads 
 Arkæologi, Slægtsforskning og lokalhistorie 
 Historie 
 mynter 
 samler frimærker hovedsageligt bogtryk med vægt på chr X 
 ud over detektor hobbyen har jeg kun haven at gå op og slappe af i 
 Løb, Karate, spring gymnastik 
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 Radioamatør 
 Teoretisk fysik/kemi 
 Dykning og havkajak 
 Arcademaskiner 
 Forædling af vinterhårdfør Yucca og kaktushybrider :-) 
 3d print og elektronik 
 Fodbold og fitness 
 Droner/IT 
 Fossiljagt 
 Militære samlesæt 
 Kreativ 
 Seværdigheder i DK så som runesten og borge mm 
 Styrketræning 
 Lede efter og fiske efter rav. 
 Vandrer. 
 IPSC skydning 
 Laver teater og spiller musik 
 Musikker og kunstner 
 Læsning af numismatisk litteratur.Diskutere med numismatikere i Skandnavien. 

 

Mange bruger detektorhobbyen til at stresse af og finde ro. Derfor beder vi dig 
om at svare på følgende (husk at dette spørgeskema er 100% anonymt). 

 

 

Hvordan forbereder du dig til en detektorafsøgning? Vælg gerne flere udsagn, 
dog maks. tre. 
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Hvordan forbereder du dig til en detektorafsøgning? Vælg gerne flere udsagn, 
dog maks. tre. - Andet 

 Detektortræf arrangeret af den Detektorforening jeg er medlem af 
 Man går KUN hvor man har aftaler.. Ikke mest 
 Jeg går først på egne marker og derefter på vores landmandsvenners marker. Søger ikke meget på 

kort, da jeg gerne vil overraskes. Alle marker kan indeholde overraskelser.. 
 Bruger en del tid på at studere gamle kort 
 Studier af kort 
 Jeg går kun hvor jeg har tilladelse. 
 Jeg går KUN på marker, hvor jeg har tilladelse af lodsejer. 
 Læser mange gamle kort, luftfoto, stednavne, gårdnavne osv. 
 Går kun hvor jeg har aftale 
 Vi har en dansk vän och detektorkollega som ordnar marker åt oss. 
 Jeg går KUN på de marker jeg har fået tilladelse til 
 Generelt: undersøgelser af gammelt kortmateriale, nye luftfotos samt skyggekort osv. 
 Kun påske marker hvor jeg har en aftale 
 Går kun på marker hvor aftale med lodsejer er på plads. Går alene, men er del af to foreninger 
 Og sammen med venner og til foreningstræf 
 Bruger bonitetskort til at finde de bedste steder. Og det virker. 
 Jeg deltager, hvis museet har brug for det, ved afrømning eller udgravning 
 Jeg har masser af marker og søger her og der, til jeg finder spottet og bruger så dag efter dag til 

jeg ikke kan finde mere, eller til landmanden "ødelægger" mulighed for at søge. 
 Jeg går også på vores egne marker, fællessøgning lokale museum, og lokale forening 
 Fællessøgningen lokalt museum og i lokal foreningen 
 Marker i nabolaget og hos kammerat plus museum og fun og fortid 
 Går kun der hvor viden om et område er mangelfuld. 
 Mit lokal område 
 lokale marker, da er begranset a kun at have en cykel at komme rundt på med anhænger 
 Mærkeligt spørgsmål, synes jeg ... 
 selvfølgelig går jeg kun på marker hvor tilladelse foreligger, men det drejer sig ikke om hvor meget 

jord der kan skrabes sammen, for det er ligegyldigt. Men kvaliteten af markerne, hvor mulige fund 
evt kan gøres, vejer tungt. Der behøver nødvendigvis ikke været registret noget på F/F 

 Går mest de steder hvor mig og min søgemakker har fundet noget på luftfoto 
 Jeg går KUN på de marker jeg har fået lov til af lodsejer, og hvor der ingen andre går i forvejen 
 Jeg ser på fund og fortidsminder og laver derefter aftale med lodsejer hvis der ikke går andre 
 Ser på luftfoto 
 Luftarkæologi 
 Diverse kort sider på nettet 
 går kun på marker hvor jeg har aftale med lodsejer og forenings ture 
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Hvordan identificerer du dine fund (ID og datering) og hvilke medier bruger du 
hertil? Vælg gerne flere udsagn - dog maks. tre. 

 

 

Hvordan identificerer du dine fund (ID og datering) og hvilke medier bruger du 
hertil? Vælg gerne flere udsagn - dog maks. tre. - Andet 

 Jeg har intet fundet endnu. Desværre 
 Søger på internettet 
 Har selv god viden på nogle områder, og ellers spørger på DD for lige at sikre mig i tilffælde hvor 

jeg kan være i tvivl 
 Ismart 
 Skriver kun GPS koordinater. DIME er vanskelig at bruge 
 Jeg kan svare ja til alle spørgsmålene 
 Opsøger metal genstande på museer i hele Europa 
 Jeg er medlem af Harja 
 Jeg er ret skarp på mønter, men knap så skarp på VT og før ... 
 Da museet ikke altid har tid, er det lettere at spørge andre. Er jeg i tvivl kommer det også med ind 

til MUS, sammen med det som jeg formoder/ved de vil have. 
 går på internettet 
 Facebook gruppen Detektor Danmark, der er et hav at kompetente mennesker. 
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Hvordan registrerer du dine fund - i marken, derhjemme og forud for 
indlevering til museet? Vælg gerne flere udsagn. 

 

 

Hvordan registrerer du dine fund - i marken, derhjemme og forud for 
indlevering til museet? Vælg gerne flere udsagn. - Andet 

 Håndholdt gps - tager billede af fundet på min gps hvor koordinaterne kan ses og skriver 
koordinater på fundposen når jeg er hjemme. 

 Når jeg en dag finder noget, så bruger jeg Dime 
 Jeg har en garmin tingest, der viser koordinater 
 Jeg sorterer dog det meste jernskrot fra, da det tager for lang tid at registrere 
 Håndholdt gps (foto af fund med koordinater) 
 Ismart 
 DIME fundsedler, samt DIME Excel lister til museet 
 DIME app på marken og færdiggør hjemme på pcéren 
 bruger GPS i marken, derhemme bruges indlevings skematet som det gældene musum har 
 Eget kartotek i tillegg, samt GPS tagger med bilde i felt, og lagrer i google drive, som backup. 
 Jeg ved ikke hvordan man sætter billeder ind i dime? 
 Gps på stedet, foto evt derude men ellers derhjemme, leder efter evt id, slutter med dime 
 Ismart 
 Har desværre ikke fundet noget der skulle registreres endnu 
 Jeg lægger mine ruter og fund på Google Earth, så kan jeg altid gå tilbage 
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Har du forslag til noget man kunne gøre anderledes? 
 Detektor hobbyen har en god fremtid, især hvis DIME bliver videreudviklet. 
 Nej 
 Database med alle bruger  

Så politiet kan spørge om hjælp eller andre 
 Museerne bør være meget mere aktive i at arrangere eller inddrage amatørarkæologer i 

forundersøgelser. 
 
Kulturministeriet bør præcisere i lovtekst at fund gjort med detektor _ikke_ kan få økonomiske 
konsekvenser for lodsejer ! 

 Ang. kursus for nybegyndere er jeg enig i at alle nye skal bestå et kursus, men ikke nødvendigvis i 
museumsregi, da vi allerede har rigtig gode og aktive metaldetektor foreninger hvor de nye 
medlemmer "bliver taget i hånden" af erfarne som sagtens kan oplære i nødvendig viden og ageren  
omkring denne hobby, hvor fundhåndtering er en stor del af. 
Så museumsgodkendte instruktører helt ude i foreningerne, hvor medlemsskab var et must, kunne 
måske lette det offentlige for en del byrder. 

 Införandet av DIME i alla steg från finnare till lokalmuseum till Nationalmuseum kommer att 
innebära ett stort steg framåt för detektorhobbyn i Danmark. 
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 Flere museum skal være obs på at bruge detektor folk ved f.eks udgravninger. her skal man bruge 
alle de detektorfolk museet har kontakt med og ikke kun dem der er medlem af den lokale detektor 
foreninge. I starten af min tid som detektor mand var jeg så heldig at blive inviteret ud på en 
udgravning i mit lokale område. her fik jeg en viden som jeg deler ud af i dag ( Jeg er vores lille 
gruppes flintekspert). I dag er der kommet en detektor forening i mit område som jeg ikke er 
medlem af. Det betyder jeg ikke længere kommer med ud. Dermed mister museet kontakten til mig 
og andre i min situation 

 Man skal bare følge de etiske regler og bruge sign sunde fornuft. Det med de regler for at være 
medlem af grupperne er vigtige. Med man søger om lov. Og når man får ja så spøger man, går der 
andre, og han siger ja men det er lige meget. Så trækker man sig alligevel og siger tak men nej 
tak. Men hvis det er mere end 2 år siden han har set dem, ville jeg sige man godt kan over tage 
marken. Der hvor man går er man minimum inde og sige hej et par gange om året.  
 
Ny begynder skal alså sætte sig ind i det, ellers kal der blive en frygtelig ballade 

 Tage en licens på samme måde som med dronetegn.Ikke alle har mod på og behov for at møde op i 
større forsamlinger. Der kan via PC etableres kontakt til nærmeste museum og aftales et møde hvor 
man bliver introduceret til regler og krav mv 

 Et anonymt register for museet så de og kun de kan se hvilke detektorfører der bruger hvilke 
marker. 

 Hurtigere behandlingstid ved nationalmuseet 
 Nej 
 Erövra Skåne! 
 Museerne skal se at ensrette deres registrerings metoder. Og tale sammen 
 Ikke umiddelbart 
 Af museer bruger de exselark man giver dem, genbrug af data = DIME 
 Museerne kunne opfordre kommuner og styrelser mv til rundhåndet at tillade detektorføring på 

offentlige arealer, når en detektorfører henvender sig til dem. 
 Måske kunne man lave et kursus i ungdomsklubber el lign. 
 Nej 
 Synes man skal være i en forening 
 Ikke nu... 
 Gøre det til lovkrav at der skulle følge en folder eller noget info. Materielle med fra forhandlernes 

side ang. Lovgivning og håndtering af fund.. som skulle udformes af NM side. 
 Nej 
 Nej. 
 Samarbejde mellem foreninger og museer om at etablere kurser for nybegyndere. Frivillige gør 

arbejdet gratis under museernes kyndige vejledning omkring form og indhold på kurserne. 
 Man burde afskaffe de uskrevne regler, som er lavet af dem som tror de ejer alle markerne, det er 

faktisk losejeren som kan bestemme hvem som må gå på hans mark. Mange har "retten" til at gå 
på så mange marker at de slet ikke har tid til at gå på dem alle. Menos nye må åbenbart ikke gå på 
dem selvom losejeren giver lov. Det er lidt som dem som sidder i folketinget, de bestemmer og 
laver fordelagtige lønninger og pensioner til dem selv. 

 Museer burde i højere grad benytte signal den gratis arbejdskraft og facilitere flere afsøgninger 
 Jeg synes det er ærgerligt at der er kommet en del detektorbrugere, der ikke sætter sig ind i love 

og regler, men jeg mener ikke de forrige forslag er vejen frem.  
Det er bedre med  oplæring fra detektorfører til detektorfører og gerne i foreningsregi. 

 Gør DIME mere ned på jorden. Synes det er højpandet. Jeg passer på tingene og pakker dem godt 
ind men ved ikke altid hvad jeg har fundet eller hvilken metal det er. Hver gang man går på DIME 
får man besked om at man hurtigt muligt skal datere osv. 

 Det fungerer fint idag. Staten burde dog tilføre flere ressourcer til museerne, så de bedre kan 
behandle og registrere de fund der gøres. 

 Jeg ved godt at amatør arkæologiklubber med detektorgrupper, detektorklubber og nogle museer 
tilbyder nye detektor folk sidemandsoplæring eller kurser. Jeg mener, dette arbejde skal styrkes f. 
eks. ved at alle museer får kursustilbud til detektorfolk som en bunden opgave, og at alle museer 
bliver tilknyttet DIME. På den måde vil DIME også udbredes til en meget stor del af detektor 
miljøet. 

 Stop med at udlænding må gå med detektor 
 Der er desværre kommet en del detektorbrugere, som ikke har sat sig ind i, eller respekterer love 

og regler, men jeg mener ikke, at de forrige forslag er vejen frem. Jeg synes, at det er bedre, at 
man underviser hinanden detektorfolk imellem og gerne i foreningsregi 

 Jeg synes DIME burde være et krav fra museerne 
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 En bedre styring med HVEM der får lov. Som evt "kørekort" 
 Det ville være smart hvis museet/arkæologerne havde et endnu tættere forhold til os (blev 

endnumere synlige) og der blev fundet nogle mentor til nye detektorførere, så man blev "opdraget" 
til rettidigt omhu og respekt for vores fælles kultur arv. 

 Nej enlig ikke 
 Nej 
 Museerne/Kulturarvsstyrelsen skal måske være bedre til at præcisere, hvor man må gå med 

detektor, her tænkes særligt på strande, hvor folk nærmest tror at fordi børnene må grave i sandet, 
så må de også bare gå hvor de vil med deres detektor samt grave efter de signaler de får. Tror 
desværre mange går på strandene uden tilladelse, fordi de ikke ved bedre. 
At der i DK blev udleveret en lovligt folder/brochure, der på en enkelt og forståelig måde forklarer 
det ansvar der følger med det at gå med detektor samt forklaring af skrevne og uskrevne regler 
inden for hobbyen(etiske regler at man vil respektere andres aftaler, da der i disse aftaler ind i 
mellem også kan være et større samarbejde  med det lokale museum og hvorfor det kan være 
vigtigt at kun en eller nogle få indleverer fra et givent område) 

 Registrering af detektorbrugere og sikre at så meget som muligt bliver indleveret 
 Tilstræbe en ensartethed i den måde de lokale museer håndterer/ vurderer detektorfund på. 

 
Det er uheldigt når de lokale museer har forskellige holdninger til hvilke genstande der 
videresendes til Natmus til danefævurdering. 
 
At Natmus producerer en folder om hobbyens overordnede regler - det har de lavet tidligere, men 
de er løbet tør for dem, og danefæ reglerne er ændret lidt siden den blev trykt sidst. 

 A: foreninger kan også køre kurser 
b: museer skal kunne gå ind og styre afsøgning hvis der er behov for det. 

 Oprette en afdeling for danefæ direkte hos nationalmuseet eller kulturarvssyrrelsen som også har 
folk på lokale museerne, på den måde kunne man sikre en mere ensartet og strømlinet behandling 
og nedsætte behandlingstiden der pt er grotesk. 
Dime er et skridt i den rigtige retning. 
 
Man bør også gøre databasen med fund til en del af dime så man kan bruge den til at finde 
paralleler og på den måde selv give endnu bedre id. 
 
I Norge og Sverige kan man søge i fundsbaser Danmark er et uland på det punkt 

 Lave regler evt. Certifikater så alle ikke kan købe en maskine og bibbe løs uden nogen grundviden 
om hvad der kan stødes på. Hobbyen er håbløs voksende og ikke alle interesserer sig for historien 
men ønsker hurtig "skattejagt" det er ødelæggende for os der bruge al vores fritid på at søge og 
skrive historien. Man burde godkendes for at søge 

 Nej 
 At man fik danefæ for fund af struturer/pladser/huse/tegn på industri.  

Feks hvis man finder/registrerer et ikke tidligere kendt jernalderhus. Eller finder et sted, hvor der 
har været bearbejdet råvarer, keramik ovn, smedje osv. 
Jeg syntes ovenstående er mindst lige så vigtige opdagelser som en mønt eller fibel.  
Det er som om, at man kun bliver belønnet for fund, der har en potentiel salgsværdi. Hvis man 
belønnede bredere, ville museerne få andet og mere vigtig viden end “bare” metalfund. 

 ja syntes i den grad at detektor føre som minimum bør unde gøres økonomisk medansvarlige  
 
syntes det er helt galt at man spøger en lods ejer  
om man må gå på deres jord uden at informerer dem om at det kan rende op i milioner  
og detektor føreren skumme en mulig gevinst  
og lods ejer skal betale for detektorførens fritidsinteresse det er noget svineri  
 
og med føre som jeg høre det  
dels at dane fæ ikke bliver indleveret og fund ikke bliver oplyst da lods ejer ikke økonomisk kan 
bære byrden uden at gå falit det er ikke rimelig for hverken lods ejer eller vores fælles  historie  
 
de 

 Da jeg er medlem af Harja, kan jeg oplyse at vi gerne laver kurser, i samarbejde med museerne. 
Museerne har ikke midler til kurser, men da mange ikke kender regler, er det nødvendig med ens 
retningslinier for alle. 
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 Natmus skal ændre struktur for hele deres proces. Mener de yder vold på vores kulturarv. 
Lokalmuseerne skal mange steder se at komme kampen om vidensdeling mange inspektører har for 
lavt et videngrundlag til at være en del af processen.  
Hele danefæ systemet byrde revurderes og sættes op på ny. 

 besvaret tidligere. licens er vejen frem da det jo desværre er blevet hypet i medierne så alle 
byboerne vil på "skattejagt" 

 En form for oplysning om om der erandre der går på marken så der ikke er alle de tvivls spørgsmål 
omkring hvem der har lov 

 Nej, jeg synes at som det kører her i Nordjylland 
Med klubber og samarbejde er en god ting 

 1. Informere offentligt om vigtigheden af Danmarks historien, heraf fund med detektor. Mange 
lodsejere er bange for økonomiske hvis der findes, unikt, på deres marker.  
2. Museerne gør mere brug af lokale detektorførerer ved udstykninger m.m. Det er et lukket land.  
3. Opretter et offentligt register over setektorførerers lokationer til brug for museer, bygherrer, 
lokale træf, kontaktmuligheder detektorførerer imellem og ikke mindst finde an makker. 

 Nej. 
 Et lovpligtigt kursus i håndtering af fund samt et samlet register over alle detektorfører i Danmark 

således evt museum kan gå ind og kontakte en detektorfører i det område de gerne vil have hjælp 
 Jeg synes svartiden fra NM, samt indleveringstiden fra Lokalmuseerne skal prioriteres højere, det 

tager alt for lang tid. Deruder burde man ikke have skældud, for at spørge ind til danefæ 
godtgørelse, for vi gør faktisk et stort stykke arbejde, hvorfor vi gerne vil have en findeløn, det ser 
jeg ikke som om, at man er skattejæger, tvært imod, så højner det ens moral, og lyst til at bruge 
mange timer på at finde dyrebare fund, til vores fælles kulturarv. 

 at de fond som bliver fundet, bliver udstillet lokalt. og ikke gemt væk i nationalmuseet lagerbygning 
hvor ingen kan se dem. 

 Flere ansatte på NM så danefæ kan behandles lidt hurtigere. 
 Afholde detektor-dage på musuemerne hvor nybegynder kan få ny viden og evt komme i kontakt 

med grupper og foreninger 
 Sporlog i dime 
 Nej 
 Jeg bor i Sverige, men er norsk. Derfor går jeg mest i Sverige og Norge. Men følger nøye med på 

det danske systemet, og jobber stadig med å forbedre det svenske (det norske har blitt bedre med 
årene). Jeg følger nøye med på det danske systemet, da jeg ser på dette som et foregangsland. 
Mine forslag er: 1.Lisenser og kurser til alle nybegynnere, samt utvidede mentorlisenser, og at alle 
må være registrert i en seriøs/godkjent detektorklubb. 2. En lukket innloggingsside med 
ID/Lisensnr. for alle som skal ut og søke, slik at myndigheter har kontroll på hvem som går hvor ( 
Vet ikke hvem som skal stå for kontrollen av noe slikt). 3. At spes. nordiske arkeologer, museer, 
myndigheter samarbeider mye mer. Og jobber for like forhold over grensene. Det er jo tross alt 
ALLES historie, da grensene her har vært flyttet en rekke gange de siste 6-700 år. Sverige har jo 
helt håpløse lover, som virker mot sin hensikt :-(  Danske myndigheter burde legge press på 
svenske myndigheter så de kan endre disse meget feilaktige lovene. 

 Syntes egentligt mange får god viden af hinanden, de fleste der begynder spørger som regel om 
hvad der er gældende praksis 

 Nej 
 Krav om indmeldelse i en detektor forening forud for køb af en detektor. 
 Næ 
 Ja 

At store fund fx skatte kommer til danefæ vurdering med det samme, istedet for at lægge i årevis 
på lokal musset 

 Man kunne udarbejde noget godt info materiale som lodsejere kunne få udleveret når man spørger 
om lov til at gå på deres arealer. 

 behandlingstiden for danefæ skal sættes markant ned og lokalmuseumerne skal gå forrest. 
De kune F.eks arrangere kursus i detektorbruger. 

 Det ville være fint hvis det lokale museum lavede  kurser i fundhåndtering (DIME) 
 Jeg synes at man skulle lade lokal museum få budget til at vurdere danefæ og så at fundene ikke 

bliver samlet i et magasin i kbh. 
For kun at blive brugt til forskning. 
Lokat er interessen stor og der kunne få flere lokale til museumer 
Der ville også komme et større flow i danefæbehandlingerne jeg har fund fra 2013 der med garanti 
er danefæ, men intet er sket, frygter at fundet er strandet, evt ikke konserveret 

 Lade museerne gøre mere brug af de lokale detektorforeninger 
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 Det kunne være rigtig godt hvis alle museer i DK brugte DIME så registrering af fund ville forløbe 
mere stille og roligt 

 Ingen forslag 
 Måske tegne et mere realistisk "Billede" ad hobbyen i tv 
 Stoppe med at udbetale penge for danefæ. 
 Kørekort til metaldetektor 
 Søgning på statens og kommunernes Strande burde være tilladt uden at indhente tilladelse fra 

myndighederne. Tilladelsen må selvfølgelig kun gives fra vandkant til 1. Klitrække. Mange 
nybegyndere samt børn holder af at gå der. 

 Ja, men det blir for langt at beskrive her. 
 Håber og tror på at den videre udvikling af DIME vil styrke forholdet blandt detektorfolk og lokal 

uset og igen videre til Nationalmuseet. 
Der er mange uskrevne regler i hobbyen, de fleste ganske fornuftige. 
Ville ønske der hos detektorfolk var en uskreven regel om at markere man ikke længere besøger, 
"frigives" ved at give Lodsejer besked. Og så er der detektorfører der har så utrolig meget jord 
sammen så andre i området måske ikke har mulighed for at finde jord. 

 Melde sig ind i en forening 
 nej . men tror vi få engeske tilstande om ca 10 år . 
 Har frygten for at danefæ behandlingen tager for lang tid og beløbet er i nogle tilfælde for små, så 

folk begynder at sælge på det sorte marked. 
 Jeg synes man skal være bedre til at lave reklame for de foreninger der findes sådan nye Detektor 

folk bedre kan komme ordentligt i gang 
 Museer burde udbyde kurser. Eller kræve at detektor/arkæologiske amatør foreninger afholder 

kursus som gir detektorførerne den nødvendige viden.... som at grave ordentligt og ikke 
smadrerundt med spaden... at de kan lære at lave elektronisk gps sporlog til museal brug. Atle lære 
ikke at afrense fund... at de lære lidtom håndtering og opbevaring af fundene til museerne får dem. 
Osv 

 Man kunne gøre det til et krav at være medlem i en detektor forening, samt at have fuldført kort 
endagskursus på et museum eller gennem sin forening 

 Nej 
 For mange vigtige fund “forsvinder” ind i private samlinger. Derfor mener jeg der skal en form for 

styring på afsøgningerne. 
 Der er for mange uvidende nybegynder som ikke ved hvordan man håndtere fund. Så det vil være 

på sin plads at nye detektorfører skal igennem en grundforløb fx ved museet eller detektor 
foreninger så de kan lære noget omkring de forskellige fund man støder på men også omkring gps 
og håndteringe og registrering af fund inden de indleveres til museet 

 Kursus i dime, skulle udbydes. 
Det burde ikke være lovligt at gå med en detektor uden en form for detektorkort, hvor man har 
været på kursus i love og regler, og efterfølgende skrevet under. 

 Lokalmuseerne skal inddrages langt mere end for nuværende, med rådgivning og vejledning. 
 Drop danefæ godtgørelse og tildel ressourcerne til NM for bedre dokumentation af fund. 

Sparekniven på NM skæres 
For dybt, som tingene er nu 
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Uddyb gerne: 
 Hvis ikke der er danefæ godtgørelse, tror jeg at de mindre spektakulære fund vil blive hjemme. De 

vigtige og historie ændrede vil stadig blive afleveret tror jeg. 90 % af detektor førere har 
forhåbentlig hobbyen fordi de er historie interesserede, og ikke pga. At "få" penge ud af det... 

 Tror seriøse amatørarkæologer vil forsat indlevere, men ja, tror der vil blive sat mere til salg på det 
sorte marked 

 Detektorbrugere er en meget sammensat gruppe og der vil derfor både være mange, der afleverer, 
og mange, der lader være 

 Spørgsmål 3 bliver lidt dobbeltkonfekt. Jeg mener med mit svar, at jeg vil fortsætte med at 
registrere og aflevere fund. 

 Det bør ikke handle om danefæ-dusør men mere om registrering af fund 
 Det midterste spørgsmål på denne side mener jeg ikke man kan svare ja eller nej til som det er 

udformet, så derfor min "ved ikke", men fortsætter selvfølgelig med at registrere og aflevere fund. 
Sidste spørgsmål:  
Hvis de ikke længere erklæres danefæ og finder får disse retur er det jo ikke et problem med salg. 
Men potentiel danefæ tror jeg ikke vi vil se et stort tiltagende salg af. 
Selvom ting ikke længere erklæres danefæ kan disse jo have stor betydning for lokalmuseet / 
lokalhistorien. 

 Efter sidste års danefæ dag blev der sagt at bl.a. tenvægte og nøgler ikke længere var danefæ. 
Efter flg har jeg set flere tenvægte der ikke er blevet reg og bare kommet i en lomme med 
bemærkningen. "Dem gider du jo ikke længere at have". Og det er i en gruppe af erfarenden 
detektorfolk alle med + 3 år bag sig. Tror dog godt man kan sætte beløbet ned for f.eks 
borgerkrigsmønter. Dem finder vi i spandevis :-) Har selv lige fået 8400,- for 26 stk (28 stk da 3 
var i en tur)  Det er meget . Tror at selv et symbolsk belæb på f.eks 100/150 ,- ville være nok til at 
folk afleveret. 

 Hvis det ikke er danefæ længer. Må man sælge det helt lovligt  
Og det ville gå helt amok. 

 Der er desværre brodne kar i hobbyen som kun går fir pengenes skyld, de vil sikkert sælge i stedet 
for at aflevere 
Det foregår allerede nu, men heldigvis bliver det ret opdaget 

 De allra flesta skulle fortsätta lämna in fynd, men inte alla 
 Personligt er jeg udelukkende interesseret i historien og fyldestgørende ID af mine fund, så for min 

skyld kan man sløjfe godtgørelsen. 
 Salg begynder helt sikkert! 
 Jeg tror de "gode" fund vil blive solgt på det sorte marked, og medmindre man ikke viser at tage 

registreringen seriøst ved mus, såmister man stille og roligt interessen for at bruge tiden på at 
registrere det. Egentlig burde mus betale for alle registreringer, f.eks. i form af et pointsystem, 
sådan at man kunne opnå rabat på den næste detektør man køber. 



48 Mette Lykkegård-Maes and Andres Siegfried Dobat

 

 Jeg håber ikke dette bliver et issue, da jeg på ingen måde er ude efter danefæ dusør, men historie, 
ville jeg fortsætte uændret og håber at andre gør det samme 

 Vil finde og aflevere lige så mange fund som jeg gør med den ordning vi har nu. 
Har ikke stor interesse i selve fundet. Det er jagten på det der er vigtigt. 

 Dårlig formulering. At skulle skrive ja eller nej i spørgsmålet: jeg vil IKKE selv registrere og aflevere 
fund til museet!!  Har skrevet ja fordi selvfølgelig ville jeg registrere og aflevere... 

 For mig har Danefæ godtgørelsen slet ingen betydning. Men hvis feks. borgerkrigsmønter ikke skal 
afleveres, ville jeg selv begynde at samle på dem. Det som vi aflevere til museet, og som ikke 
bliver til Danefæ, doneres til museet. Vi har haft glæden ved at finde det, vi ønsker ikke at oprette 
vores eget egns-museum. 

 Jeg forstår ikke “ikke-spørgsmålet”. Derfor er svaret “ved ikke”. 
Selvfølgelig vil jeg aflevere mine fund uanset hvad, da jeg er arkæolog i hjertet.  
Hvis danefæ-ordningen forsvinder, tror keg vi får engelske tilstande og den fine forskning vil være 
en saga blot. 

 Det vil ikke få den store betydning for de “gamle” førere. Men tror det vil få stor betydning for dem 
som starter op som ny 

 Der har i nogen tid, i pressen, været artikler om “skattefund”. Jeg mener, at det har fået en ny type 
detektorfolk ind i hobbyen - “skattejægere”. De mest utålmodige forlader hobbyen igen efter at 
have fundet en masse skrammel. Andre bliver, finder faktisk genstande af kulturhistorisk værdi. De 
vil undlade at registrere fund og sælge dem, hvis de ikke får danefæ. 
 
Der bør naturligvis gøres en stor indsats for hurtigere sagsbehandling af danefæ på NM, når vi nu er 
ved det emne. 

 Jeg forstår ikke spørgsmål 3. Derfor mit “ved ikk” 
Jeg ville aldrig selv drømme om at beholde fund, som kunne være af interessere for museer og 
forskere. Der er jeg helt og holdent arkæolog i hjertet.  
Men jeg tror, vi får engelske tilstande, hvis vi ikke havde danefæ-godtgørelsen. 

 Vil helst ikke se engelske tilstande hvor der storsælges... 
 Man bliver altså lidt bims i hovedet af de skønne fund, om det så er danefæ eller ej. Ikke at alting 

skal gøres op i penge, men en gammel sølvmønt tjekker jeg da værdien på, det indikere jo lidt om 
hvor usædvanlig den er og hvis bmére ikke længere udløser danefæ, vil den jo have en værdi i det 
offentlige rum.  
Vi bruger også rigtig meget tid på registrering, fotografering og papir arbejdet i forbindelse med 
evt. danefæ. Så mon ikke bmérne så nemt kunne blive sprunget over ?? 

 Angående simple fibelfragmenter og borgerkrigsmøn- ter tror jeg at Kulturarvsstyrelsen vil se et 
stigende salg af netop disse fundtyper, det skal eventuelt betragtes på denne måde, at de få kroner 
pr. år der udbetales for disse fundtyper, lige netop giver et lille tilskud til benzin/slid på bil, lidt nyt 
grej/detektortøj i ny og næ og samtidig skal det også betragtes på den måde, at vi går derude stort 
set i alt slags vejr for at rede et lille stykke danefæ, så hvis ikke det gav lidt den anden vej, tror jeg 
der var mange der faldte fra i hobbyen og dem der blev tilbage ville uden tvivl sælge 
borgerkrigsmønter og eventuelle fibelfragmenter. 
Det der bliver brugt på udstyr/tøj, benzin til bilen, en lille kage på eller en øl/vand på turen, 
batterier mv også bidrager retur igen til samfundet i form at moms og omsætning til de butikker der 
bliver kørt forbi på turen. 
Prøv og sammenlign det at en lystfisker fanget ørred bidrager til samfundet med cirka 4.000,- kr, 
det er for transport, overnatning, grej, mad mv, dette er der faktisk lavet beregninger af i 
isefjordsområdet og jeg tænker da umiddelbart at noget nær det samme kan overføres fra detektor 
hobbyen, så måske noget med 1.000,- kr pr. stykke danefæ, så noget giver hobbyen tilbage til 
samfundet, ja måske har vi endda indtil flere gange betalt det tilbage, vi får for en enkelt 
borgerkrigsmønt. 

 Jeg tror at nogle detektorfolk ville tolke en sådan regelændring til at museerne er uinteresserede i 
sådanne fund - dvs. at det vil være en belastning for museumsmedarbejderne hvis sådanne 
genstande så alligevel bliver afleveret. Det vil kræve en tæt kontakt detektorfolk og museumsfolk 
imellem for fortsat at få disse genstande indleveret. 
Jeg tror flertallet af detektorfolket vil indlevere alligevel hvis de er klar over at museerne ønsker det 
- men nogle vil givetvis stoppe med at indlevere. 

 Hvis folk ikk længere ville få en udbetaling og dermed accept, ville det i værste tilfælde føre til, et 
større marked hvor ting ville blive solgt til samlere 

 Vi får engelske tilstande, vil handel med vigtige historiske genstande. 
 
Selv nu med fæ er der fok som ikke indleverer overhoved.  
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Selv nordmændene har nu indført dusør for at få bugt med de mange private samlinger især hos 
bønderne. 

 Jeg har svært ved at se argumentet for at fjerne danefægodtgørelse for visse fundtyper, andet end 
st spare lidt penge. Fordi en fundtype er hyppig, er den vel ikke dermed uinteressant, og værdiløs? 

 så længe at det ikke koster detektor føre en kroge at være gold digger  
(kan gå på jord andre betaler for at eje ) 
 
så tror jeg mange forsat vil indleverer noget  
og beholde guldhornene 

 Det bør licence på. Der skal i langt højere grad være styring på hvor der søges og hvordan der 
søges. 

 når man efterhånden har afleverte i bunkevis af fibler mm og disse nu ikke skal være danefæ, så 
kommer de til at ligge bedst og blive nydt i min egen montre. 
Museet har naturligvis fået registreringen og vil selvfølgelig få det frem over, men objekter som ikke 
er danefæ og flotte nok til egen samling, ja, de bliver i egen samling 

 Jeg synes det samarbejde vi har på tværs af landet 
Samt Norge, viser at rigtig mange går op i hobbyen 
Og samtidig også går op i at stoppe “skattejægerne” 

 Mange gør det kun for pengenes skyld !!!desværre 
 Jeg vil stadig registrer fund og derefter spørge lodsejer om denne ønsker fundene! 

Allerhelst så jeg hellere at de lokale museer fik fundene til lokal og offentligt skue. 
 Ændret lovgivning giver et helt andet resultat end det vi har i dag. 

Der er kommet så mange nye i denne hobby der er ligeglade med vores fælles kulturarv. 
 der er ingen tvivl om at folk ville starte sølge fund i lang hører grad ind det sker i dag, , gundet til 

at salg af danefæ sker i dag kan blandt andet skyldes,  at tv programmer dukke rom med " skatte 
jæger "  " Jords skatte " hobbyen er gjort til " skate jagt " frem for Jagt på historie, det næste er 
folks maget lige gyldighed, de gider ikke sætte sig ind i regler og love, så de drøner ud køber sig en 
detektor og går lige hver det passer dem, har selv smidt flere væk som gik hvor de ikke havde 
tilladelse til at gå 

 Danefæ er jo en form for dusør vi modtager for den genstand som er vigtig for vort lands historie 
 Synes det er helt iorden, at visse fund typer, ikke længere skal være dænefæ berettiget, men så 

skal der heller ikke være afleveringspligt. Man kunne istedet anvende samme metode som i 
England, hvor man registrere fundne, og har det interesse, køber museet genstanden, og til 
gengæld får man en højere godtgørelse. 

 jeg gør det gerne gratis. det er en hobby for historienørder ikke skatterjægere. 
 Der er rimelig efterspørgsel efter fx borgerkrigsmønter på det åbne marked, så hvis de falder ud af 

danefækategori, vil der nok glide en del jordfundne ud på markedet. Hvis NM afviser fund, kan man 
vel stadig vælge at få dem retur, eller hvordan? I så fald er det jo netop ikke danefæ og derfor 
lovlige at smide i handelen !? 

 "Jeg vil ikke selv registrere og aflevere fund til museet" ... Jo jeg ville, men kan ikke se om jeg skal 
svare ja eller nej til spørgsmålet ... Svare jeg ja som i "Ja jeg vil ikke selv aflever fund"? 

 Nogle detektorbrugere vil sikkert holde op med at registrere og aflevere fund til museet, men jeg 
tror ikke det vil være mange. 

 Jeg ville høre om museerne forsat var intereseret i borgerkrigsmønter, er de det får de 
fundstederne. 
Mange sælger i dag nyere mønter og det er der jo ikke noget forkert ved, så det vil jo bare være en 
udvidelse af salgsområdet. 

 Jeg vil ikke selv registrere og aflevere fund til museet, "jo det vil jeg", men spørgsmålet kan ikke 
besvares med med Ja eller Nej 

 Der er desværre et marked hvor priser på fundne effekter overstiger danefæ godtgørelsen, jeg 
tænker hermed på feks mønter.  
Så længe der stadig udbetales symbolske beløb, vil jeg da også blive ved med at indsende, og den 
overbevisning tror jeg der er mange der er af den overbevisning. 
Selvom det ikke er belønningen der lokker, er det et klap på skulderen og en besked, der er at 
opfatte som "godt arbejde". Det giver energi til nok engang at trodse regn, let frost eller stegende 
sol, kilometer efter kilometer på marken. Bare for at være med til at gøre en forskel og bevare vor 
historie. 

 Man skal passe på med man ikke frister sarte sjæle til salg af detektor fund. 
Hvilket efter min mening kan blive aktuelt hvis man fjerner danefæ. 
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 Jeg mener at simple fund bm og bronze fibler stadig skal give danefæ hvis de ikke giver danefæ 
mener jeg stadig de skal være indleveringspligtige da de stadig giver store oplysninger om de 
områder de er fundet 

 Jeg tror det er et fåtal der udelukkende tænker i Danefæ godtgørelse, så det vil umiddelbart ikke 
ændre noget. 

 jeg går ikke med detektor for penge men af lyst 
 Altid dejligt at få en dusør, men for mig er dusøren ikke det vigtigste, Jeg går ikke på skattejagt.og 

de små beløb er jo ikke noget der ændre ens hverdag. 
 Hvis det ikke er danefæ, så kan det handles frit 

Se til engelske forhold, det vil blive dyrt for nm at betale for fund af den vej og udenlandske 
opkøber vil stå i kø 

 For mig er det at kunne knytte fund op til nyere eller ældre dansk historie af stor vigtighed. 
Desværre tror jeg at nogle går efter “guldet” også pga. Div. TV-udsendelser om skattejægere osv. 

 Mange mennesker ville højst sandsynligt vælge at videresælge fund der måske kunne omskrive dele 
af historien. 
Ikke alle ser Danefæbrevet som det fedeste, men tænker først og fremmest i kroner og ører, man 
kan jo bare se på alt det ballade der nogle gange er omkring fund af skatte, hvor nogle får 
“guldfeber” og tager røven på deres venner 

 Hvis ting ikke er danefæ mere , får vi dem jo tilbage og kan lovligt gøre hvad vi vil med dem.... 
 Synes det er svært at svare på, som jeg tidligere skrev har jeg ikke fundet danefæ endnu. Jeg vil 

mene at det kommer an på typen af fundet. Et isoleret fragment af en fibel er måske mindre 
interessant end en hel. Osv. 
Men jeg synes at ordningen som den er nu, er den bedste, for at vi kan sikre vores historie bedst 
mulig. 

 Jeg mener det er en glidebane at komme ind på. Når man som detektorfører bruger en del penge 
og ufattelig mange timer på at berige vores fælles kulturarv, så er den anerkendelse ifa både 
danefæ rev og en evt godtgørelse nødvendig. Det er et unikt system vi har her i landet, det skal der 
værnes om. 

 Spørgsmålene er dårligt formuleret 
 En danefædusør bør være stor nok til at sikre folk indleverer deres fund og føler sig værdsat, men 

ikke så stor at de begynder at forske i fundplantning osv. for at tjene kassen. 
 ? 
 har jeg gjort for jeg kom til denne side 
 Det er sådan man får lyst til at opgradere sin detektor med nyder grej når man får udbetalt penge 

for det er ikke gratis 
 Nogen vil ikke kulturarven så meget og det var ikke den der drev dem ind i hobbyen, de vil kun 

have “findelønnen”. På den måde vil flere desværre sælge guld, sølv osv til tredje person, hvis man 
fjernede danefæ godtgørelsen.. 

 Der er dets ære et stort sort marked, for fine unikke fund. 
Det foregår helt åbenlys, på flere sider og antikhuse. 
Det vil kun eksplodere. 
Hvis det ikke kan styres nu, 
Ja, Sååå....... 

 Den organiserede detektorbruger vil fortsat registrere-det gøres allerede nu på DIME.Der vil være 
en stigning i salg af de effekter der ikke erklæret danefæ.Det siger sig selv.Sådan er det også for 
nuværende med fx småmønter efter 1536.Intet problem i det. 

 

Hvad betyder det for dig at få et fund erklæret som værende danefæ? 
 Det ved jeg som regel inden jeg indlevere fundet. Men fedt, des ældre og specielt des bedre 
 Meget, det er et skulderklap og en anderkendelse. 
 Har ikke prøvet det, men det ville da være stort. 
 Ingenting. 
 Spændende at læse nationalmuseets breve angående danefæ 
 Det der betyder mest, er beskrivelsen af fundet 
 En anerkendelse af, at fundet har betydning for at danne et mere komplet billede af fortiden 
 Meget 
 Jeg vil være stolt, når danefæbrevet kommer, (Har endnu det første til gode), men det spændende 

er at finde tingen og se fundet brugt af museer. 
 En ære 
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 Meget stort, når man ved det er noget helt specielt. 
Stort at få et danefæs brev som der altid bliver set frem til. 
Beløb er ikke vigtigt men tiltider en dejlig bonus :) 

 Det kunne da være stort at finde et stykke betydningsfuldt danmarkshistorie! 
 At man er med til at skrive histhistorien 
 At man har været med til at redde noget af historien. Men det gør man jo uanset om det er danefæ 

eller ej 
 Man bliver stolt tænker jeg - hvis man da nogensinde når dertil 
 Det er spændende at vide man har fundet noget historisk, og derved få informationer om dette 
 Det viktigaste med en sådan erklaering är at det markerar att fyndet anses vara av betydelse för att 

utöka Danmarks kunskap om sin egen historia. 
 Det ville da være helt specielt :-) 
 At der er sat pris på det jeg har fundet, indsamlet og afleveret efter reglerne. Og så en lille smule at 

jeg har afleveret en meget lille brik i et større puslespil 
 Det betyder intet. 

men det er meget cool. 
 Det er det største. Det er det brev hvor man bliver lidt stolt og får det i glas og ramme. 
 Det er en anerkendelse af det arbejde jeg synes jeg gør når jeg registrerer og afleverer fund. Jeg vil 

nødig undvære danefæ-godtgørelsen. 
 Det betyder noget at få anerkendelse for det stykke arbejde man laver i at dokumentere og 

registrere danefæ. De genstande der ikke erklæres danefæ har dog for mig samme personlige 
betydning, da jeg anser dem for at være af samme historiske værdi. 

 Glæder mig til at få et danefæbrev med udførlig beskrivelse af det fundne. Vigtigere end 
godtgørelsen. 

 Stolthed 
 Det er spændende at være med til at afklare historisk information om vores lands gøren og laden 

samt dets udvikling. 
 Ikke rigtigt noget. 
 Dejlig anerkendelse af det store arbejde, jeg lægger for dagen 
 Spænding 
 Brevet betyder at meget, da det er en form for belønning i sig selv for, at man har været med til at 

rede en stump af fortiden og beskrive i historien. En form for accept at detektorfolkene! 
 Det er spændende at føje noget til historien! 
 praleeffekt :) 
 Det er det største der kan ske ! 
 Det er dejligt at kunne bidrage til vores kulturarv, ærgerligt at det bare ender i et depot 
 Ikke så meget 
 Det er da altid dejligt 
 Det er spændende, men ikke et must, da alt har en historie 
 Det är en bekräftelse på att det finns ett fungerande system i vårt grannland. Jag har ramat in mitt 

första och satt upp det på väggen! 
 Stor tilfredsstillelse 
 At jeg får en danefæ udbetaling. Det ikke derfor jeg går med detektor, men det er med til at 

forsøde ens liv. 
 Fint når det kan hjælpe med vores forståelse af fortiden. 
 Ikke så meget 
 ❤ 
 Intet 
 det betyder rigtig meget og få det længe ventende danefæ brev hvori fundet bliver beskrevet 
 Bidrag til kurav 
 Jeg ville blive pave stolt og rørt 
 Dejligt at kunne være med til at klarlægge historien. 
 Det må være en stor tilfredsstillelse, som jeg stadig har til gode. 
 Det er ikke Danefæ godtgørelsen men brevet som er det vigtigste 
 Dejligt. 
 Super fedt 
 Ikke noget specielt... 
 Ved det ikke endnu, men det vil være en stor ære 
 Meget. 
 Betyder ikke noget personligt, dog syntes jeg det er fedt når det sker. 
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 Det betyder en del for mig. Det er en anerkendelse af mit arbejde og mine fund. Selve beløbet er 
ikke vigtigt. Men det er dejligt at få et brev. 

 Det brev der følger med er så godt, så får man lige en kort beskrivelse af fundet.. 
 At jeg har bidraget til historien 
 Som løberen der får en medalje for at vinde, får jeg et diplom for et fedt fund 
 Det betyder ikke så meget, men jeg glæder mig da til at kunne aflevere noget en skønne dag og 

bidrage til danmarkshistorien. 
 Det betyder, at fundet har en historisk værdi. Samtidig betyder det, at det ikke er er fund, jeg selv 

må beholde eller sælge - eksempelvis mønter, som vi finder en del af. Jeg samler ikke på mønter, 
og jeg sælger dem, der ikke er danefæ til folk som har mere glæde af dem end mig.  
 
Men hvis nuværende danefæmønter fremtidigt ikke bliver erklæret for danefæ, vil jeg alligevel 
aflevere dem, hvis de kunne have museets interesse. 

 Så ved jeg at jeg har været heldig at finde noget, som andre kan få glæde af, beløbet er uden 
betydning. 

 At det er en del af historien 
 Det betyder jeg får dækket lidt af udgifterne til benzin 
 Syntes det er fedt 
 Spændende 
 At man bidrager til historien. Pengene er fuldstændig underordnet 
 Er stolt over at have bidraget til vores fælles historie 
 Man bliver STOLT 
 Mega fedt men da mit museum lukker på samme tid som jeg har fri så får jeg nok aldrig indleveret 

det og jeg tager ikke fri for at aflevere. 
 At det kommer på museum 
 Ikk så meget, finder stor glæde i alle minde fund 
 Stolt 
 Stolthed, at man har været med til at finde noget bevaringsværdigt og historisk. 
 Jeg har en oplevelse af, at jeg har bidraget til danmarkshistorien. Det er også en personlig 

tilfredsstillelse at grave noget op af jorden, som har betydning både kulturelt og forskningsmæssigt. 
 Stort det brev fra NM er det man venter på 
 Jeg bliver glad og stolt, og synes det er af stor betydning at få en genstandsforklaring i brevet 
 Det betyder rigtigt meget at være med til at sikre kulturarven - danefægodtgørelsen betyder 

mindre, det er selve danefæ-brevet der er betydningsfuldt, især hvis der er ofret tid på ordentlig 
genstandsbeskrivelse. 

 Intet. Det er vigtigere at vide at det i det brede eller smalle spektre udvider vores fælles forståelse 
for fortiden!" 

 Har ikke nået at få et danefæ brev endnu, men jeg glæder mig. 
Jeg er stolt over hvert eneste fund, mit museum har videresendt til danefæ vurdering. 

 Fedt 
 At man måske kan se dem på museet 
 En stor ære at være med til at kortlægge vores Danmarks historie 
 Ikke så meget, men kan rigtig godt lide ideen om at man får en lille beskrivelse om det man finder. 

Danefæ revet er mere vigtigt for mig end godtgørelsen. 
 At så har jeg givet et bidrag til historien 
 Det samme som at score sejrsmålet i en fodboldkamp. Optur og tilfredshed i kroppen. 
 jeg går ikke for danefæet skyld, men ingen siger vel nej til at få udbetalt danefæ 

jeg ville gå uanset om jeg fik danefæ eller ej 
og ville aflevere det der skal afleveres i følge dansk lovgivning 

 Det er bestemt meget vigtigt for mig, jeg holder rigtig meget af at få et rigtig godt og velskrevet 
danefæbrev, hvor man kan læse, at det er skrevet med en stor interesse for fundet og arkæologien 
samt betydningen af fundet. 
Jeg syntes det ville blive noget kedeligt, bare ar få et eller andet kedeligt standard brev retur uden 
mål eller mening, jeg tror også at detektorfolkene ville føle lidt, at de blev nedgjort og at deres 
frivillige interesse timer blev negligeret. 

 Godt at det har kulturhistorisk værdi 
 Stolthed - et bidrag til fællesskabet 
 Det er fantastisk da man er med til og skrive en del af historien.  
 En stolthed over at jeg har fundet noget der bidrage til Danmark historien. 
 En stolthed over at have fundet noget der bidrage til danmarkshistorien 
 Det er meget stort, at man derved har fundet et stykke reel Danmarks historie 
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 Bliver glad, men hovedsagen er at fund registreres. 
 Det anerkender jeg har fundet noget af historiskevigtighed, og giver mig en symbolsk belønning. 
 Når brevet kommer så betyder det  anerkendelse af det arbejde jeg laver med min detektor. Der er 

en mening med det. Det bliver set og brugt til at skrive historie (især lokalhistorie hvor jeg bor) 
Jeg bliver glad og stolt når jeg er med til at finde og formidle viden om nye fund. 
Jeg registreret også mange fund selv om jeg på forhånd ved det ikke vil blive erklæret danefæ. 
Flint, fyldskifter, keramik osv. 

 At få sine fund erklæret danefæ er meget vigtigt. Det er ligesom ernakendelsen på at man gør 
noget godt. 

 Det er noget specielt 
 Ingenting 
 Det gør det arbejdet værd. Det er en ret tidskrævende hobby, og hvis ikke, der er en eller anden 

form for anerkendelse af, at det man bruger så meget tid på, er vigtigt, og har en værdi, så mister 
det værdi. 

 Noget 
 Brevet fra Nationalmuseet med beskrivelse af fundet. 

Dusøren er fuldstændig uden betydning. 
 Det vil være en kærkommen anerkendelse af min indsats 
 tja nu er danmark jo nærmest til klisteret med nærmest proff detoktorføre og ravsamler  

 
når de genemtravler et område betyder det ikke alverden at det er deres navn der stå på  
 
men syntes det er fedt når en alm person tilfældig vis snubler over danefæ og får det tilskrevet  
 
personlig indleverer jeg ikke da jeg ikke ønsker at påtvinge lods ejer en udgift til enn eventuel 
udgravning  
så markerer bare på kortet og lægger det i en gemme kasse 

 Det er fantastisk at få brev fra Nationalmuseet.Ikke så meget for beløbet, men mere at få fastslået, 
hvad man har fundet. 

 Intet for mig personligt. Og lige nu intet for alle da der er for få midler afsat til forskning i fundene. 
Jeg har jo taget den viden fra fundene til mit arbejde jeg skal bruge når jeg aflevere. 

 ingenting 
 Det er da dejligt at have fundet danefæ 
 Jeg er stolt over at være med til at skrive Danmarks- 

Historie måske endda om 
 Det betyder jeg har gjort et godt stykke arbejde 
 En anerkeldelse af et stykke historiskarbejde. 
 Ganske meget. Jeg tager danefæbrevet med tilbage til lodsejer, som får en kopi. De går typisk 

meget op i hvad der er blevet fundet og historien bag 
 At få en erklæring om danefæ, vil gøre lig stolt som den dansker jeg er. Som skrevet tidligere så 

jeg meget gerne at danefæ fund fik en plads på Laila museerne i stedet i en skuffe på NM. 
 Ville glæde mig, har dog endnu ikke fundet danefæ. 
 Det betyder at jeg har bidraget danske historie og  arkæologi. Det giver mig stolthed 
 Det gør mig glad og stolt, og når nu loven er således at finder får danefæ godtgørelse så modtager 

jeg da det med glæde. 
 Det får en til at blive super glad og fordi det gør en forskel , når man hjælper det lokale museet  

 Med en opgave og så får historien om et område , så man gør et vigtigt fund. 
 At man tidsmæssigt selv har ret i den antagelse man gjorde sig da fundet kom op af jorden. 
 Det er da fedt 
 har endnu ikke fået et danfæ brev, jeg ved der kommer et på et tidspungt fra en pæn del find gjort 

i 2017, jeg glæder mig til at læse det, og se blandt andet hvor præcist jeg har ramt på ID at 
genstandene, samt den historie de bringer med brevet, syntes det er fedt med iden omkring 
Danefæ-brevet! 

 Det er jo lidt som at finde en skat og det er jo et stykke danmarkshistorie 
 Intet. Historien omkring et fund er nok til mig. 
 ikke meget, mest betyder det at få en lille historie/beskrivelse om nogle fund fra de skriftkloge 
 Intet. 
 Meget da det netop er, at bidrage til Danmarks historien 
 At jeg vil blive glad og stolt over, at have fundet genstanden og sikret den for eftertiden. 
 Det gør mig stolt over at havde bidraget til landets historie 
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 Det har da en stor betydning, det fortæller jo mig, at fundet er spektakulær og interessant for vores 
kulturarv. 

 Historie “kick” 
 Har ike prøvet endnu, men glæder mig til det når dertil 
 cool. 
 Ikke så meget, det er jo selvfølgelig lidt sjovt at få en lille dusør, men det betyder ikke alt for mig. 
 Det bliver jeg da glad for 
 Det er en ære at kunne bidrage til vores fælles kulturhistorie. 
 Intet 
 Det er da lidt sejt! Pengene betyder ikke noget for mig, men det føles godt at få et "Fedt!, Tak fordi 

du kom med et stykke af Danmarks historie" 
 Det er en god fornemmelse, følelsen af at have bidraget. 
 En anerkendelse at at fundet er interessant og værd at bevare. 
 Intet 

Men det bidrager til vores fælles historie 
 Intet 
 At jeg har deltatt aktivt for å sikre at historie blir tatt vare på. Mine intesjoner er ikke penger, men 

en diplom, samt at mitt navn står registrert som finner er belønning nok :-) 
 Dejligt med brev og beskrivelse af fundet. 
 Det betyder ikke så meget, man bliver ofte overrasket over noget bliver kaldt danefæ som man ikke 

havde regnet med og omvendt. Så det er mere glæden i fundøjeblikket der tæller. 
 Det er et ekstra spændende fund, fordi der er mere unikt og ældre. Danefægodtgørelsen er ikke 

afgørende 
 Nu er de ikke kommet så langt endnu, men bliver da spændende at dele oplysningerne med 

lodsejer. 
 stolthed 
 Et klap på skulderen 

Viden om at jeg gør en forskel for MUS og os alle sammen nu og i fremtiden. 
 Det gør det lidt sjovere 
 Ikke noget 
 Jeg bliver glad og lidt stolt :-) 
 Det er jeg stolt over 
 En kæmpe ære! 
 At få hostierne om fundet 
 Jeg har ikke prøvet den 
 Det er vel lige som et stempel for godt udført arbejde. 
 Har ikke prøvet 
 Ikke det store, går mest for historiens skyld og for at rede de ting som er kommet op i pløjelaget 
 Det betyder at jeg er glad med min hobbyer. 
 Brevet fra Natmus med en næremere beskrivelse af det / de fund man har gjort er "guld" værd.  

 
Danefædusøren er med til at købe / vedligeholde ens udstyr, batterier med med mere. Men ikke 
den vigtigste 

 Er jeg faktisk ligeglad med på den lange sigt 
 Syntes det er spænende om mine fund kommer til at blive udstillet på NM eller som et top 10 fund, 

personligt ville jeg stadig søge og indlevere selvom det ikke gav danefæ mere, men er bange for at 
mange fund ville blive beholdt eller solgt. 

 Det eneste der betyder noget for mig er at få historien om mit fund :) 
 Det vil være stort, og gøre mig pavestolt. Men det er desværre ikke sket endnu. 
 Det sætter et punktum for et langt arbejde med at : 

Finde genstanden,gps reg.Dime,aflevering til lokalmuseum, 
Og flere års ventetid  
Det eren meget vigtig del og spændende at have fund liggende enten udstillet på museum eller 
registreret i museumsarkiv. 

 det synes jeg er dejlig at ha fundet noget vigtig rart at få det brev og læse om sit fund 
 Det ved jeg ikke endnu, Af de ting jeg har indleveret til det lokale museum og hvor de har sagt at 

de forventer at det bliver danefæ, har jeg ikke fået svar. 
 En anerkendelse for de timer der er lagt i at finde det 
 Det ville da være spændende og sjovt, men er indtil videre kun en teoretisk tanke. 
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 Jeg glæder mig til Danefæbrevet, synes den del er virkelig spændende 
Men har også indleveret fund der ikke er Danefæ men som det lokale museum gerne vil beholde 
hvis N ikke vil og det er da lige så spændende 

 Ikke så meget, men det er fint nok jeg er bare mere interesseret i at det kommer ind på museet 
 Betyder ikke det store finder ca 500 stk danefæ om året 
 Det betyder for mig at jeg har været med til at bidrage til danmarks historien. 
 Stolthed 
 alt for historien 
 Intet andet end en ny brik til vores historie 
 Har ikke prøvet det 
 Det betyder jeg bidrager til vores fældes kulturarv 
 Det er da altid rart at aflevere , fund der reg som danefæ. Men det vigtiste er vel at , det er fund . 

Der bidrager til historien , danefæ eller ej . 
 Bliver glad og stolt 
 For det første så vil det være en rigtig fed fornemmelse at finde noget, som måske ikke har været i 

hænder siden vikingetiden, bronzealderen eller lign. Derudover vil det være fedt hvis det kan tilføre 
ny viden til vores forståelse for det liv vores forfædre førte. Sidst men ikke mindst vil det være 
rigtig fedt at få et stykke udstillet på et museum. 

 Det betyder da meget. Jeg glæder mig da altid til at se, hvad der står i brevet. Men der har de 
sidste par år været en tendens til, at der faktisk ikke står ret meget i brevet om fundet. Hvis det er 
på grund af tidmangel, så vil jeg hellere vente et par år mere, og få et mere uddybende brev. 

 Det ville være en stor ting  
 Nok en brik i det store spil. 
 Det er da rart at finde en genstand der er med til at fortælle en historie og der er nogen der sætter 

pris på det. Endnu bedre er det at finde genstande sammen med et museum der hjælper med til at 
præcisere museets arbejde, fx en mønt i et stolpehul. Og dette er et fund der ikke udløser nogen 
form for danefæ. 

 Det er da rart 
 Det er dejligt 
 Man bliver stolt 
 God fund af betydning 
 ok 
 Stolthed, anerkendelse for det arbejde, man gør for den fælles fortid. 
 At jeg har fundet noget historisk 
 Det er dejligt at bidrage til historien og kulturarven. 
 Ikke noget... kun en anerkendelse af de mangetimer. 
 Intet. 
 Har ikke prøvet det, men det er mit største ønske at kunne komme i historiebøgerne. 
 Bliver da glad for at jeg kan være med til at blive klogere på vores allesammens historie. 
 Glæde over at bidrage med noget vigtig information. 
 Det betyder at vi får en beskrivelse af den genstand vi har fundet som har betydning for vores 

fælles historie. Det er altid spændende at læse og man lære en masse af dette. Det er jo vigtigt at 
andre kan få viden om det 

 Det er spændende 
 At det er unikt, og at der bliver passet på det i fremtiden, og i nogle tilfælde kan andre få stor 

glæde af at se på fundet. 
 Det betyder at et fund er værdsat.For mange er det også vigtigt i en læringsproces at der er sat ord 

på deres fund.Mange er stolte af deres danefæ-breve og har oftes ventet 3-5-6 år på dem.Heldigvis 
har mange fået deres fund bestemt af de mange frivillige på Facebook der ganske gratis deler ud af 
deres vide.Når jeg personligt sætter ord på folks møntfund er det væsentlig mere udførligt end hvad 
forvalterne på NM bidrager med. Men danefæ-godtgørelsen runder processen af og giver hobbyen 
mening. 

 Det er mig irrelevant. Det er historien der er intressant. 
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I Danmark har vi flere foreninger indenfor metaldetektorarkæologi. Er du 
medlem af en eller flere af disse? 

 

 

 

 

Hvis ja, uddyb gerne hvilken slags aftaler. 
 Jeg går på min fars jord, og vi deler evt godtgørelse. Kan ikke se problemet som så mange andre 

kan. For det er deres jord, hvis du fandt en olie reserve på en andens jord, skal det så tilfælde dig 
som finder.? Nej vel..  Men jeg går heller ikke for pengenes skyld 

 50% til lodsejer af udbetalt danefægodtgørelse. 
 50/50 
 50 / 50 - hvis der findes skattefund på lodsejers matrikel. 
 Aftalen går på alt over 5000,- for et enkelt fund deles. Er der flere fund fra samme mark som 

tilsammen giver over 5000,- deles der ikke. Skulle det komme til en udgravning i den gruppe jeg 
går sammen med er der lavet flg aftale.  
30 % til finderen 
30 % til ham der har lodsejer aftale/kontakten 
30 % til deling mellem dem der er med den dag fundet opdages 
10 % til lodsejeren 
Jeg bruger julekurv som tak og betaling for alm brug af lodsejeres mark. Hver kurv har en værdi af 
ca 300-400,- (har 5 lodsejer)  
Har flg aftaler : 1 lodsejer vil gerne have alle de knapper jeg finder hvor der stadig er et øje i, 
uanset om det er fra hendes mark eller ej. Og det får hun. Lodsejer 2 vil have foto af alt hvad jeg 
finder efter hver søgning. Også af affald. kræver ellers ikke noget. 

 Deling ved skattefund og større beløb 
 50/50 
 Vi deler bare 50/50 
 50/50 
 Har en aftale med nogle lodsejere om at de får halvdelen af godtgørelsen. Det er en kompensation 

for at grave huller i deres marker med afgrøder. 
 Vi var heldige at finde 1 kostbarmønt(norsk 8 skilling 16709 vi viste den til losejer, han sagde vi 

bare kunne beholde den. Vi fik den vurderet af Brun Rasmussen til 10.000kr, vi gik så til losejer 
igen, han sagde at vi bare kunne beholde den dag vi havde gået så mange timer på marken, men vi 
inststerede på at vi delte 50/50 med han, vi havde ikke fundet den uden ham, og han havde ikke 
fundet den uden os. 3 uger snere finder min kone en mønt som bliver vurderet til 8.000kr, vi laver 
samme aftale. Han får auktionsnummre og kan selv følge auktionen, mønterne bliver solgt for 
22.000kr, Brun Rasmussen snupper 4.000kr, så vi giver losejeren 9.000kr. Ved godt at der er 
mange som er imod det. Men ellers ville vi føle at vi snød ham. Havde vi ikke fundet de 2 mønter 
havde vi jo ikke betalt for at gå der, kun lidt vin og øl mm. 

 50/50 
 Min allerførste aftale jeg indgik i tidernes morgen var jeg så begejstret at jeg tilbød lodsejer at dele 

danefægodtgørelsen - det har jeg ikke med nogen andre da jeg synes det principielt er forkert da 
detektorføreren bruger mange timer på at afsøge 

 10% af fund, dig kun på en af mine lodsejere 
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 Jeg bor på Bornholm, der tvinger museet os til at dele med lodsejerne. Jeg er grundlæggende uenig 
i dette, da loven er ret klar på området, danefæ tilfalder finder, og lodsejerne betaler oftest ikke 
skat af beløbet. Der har også været tilfælde herovre, hvor lodsejere er blevet meldt til skat for 
dette. I andre tilfælde bliver lodsejere pludselig grådige, ved store fund, og kræver mere end aftalt. 

 50/50 
Jeg kender mine lodsejere personligt. Nogle af dem er gamle klassekammerater. 

 hvis jeg finder noget af værdi  
på en anden persons jord er det da som minimum  
tyveri hvis man ikke deler  
da ejer står med udgifter på jorden  
så er en 50/50 da det eneste rimelige  
 
det er jo trodsalt ikke et erhverv at være detektor føre men en hobby så man må vel forvente en 
hobby koster lidt hvis man vil have adgang til andres privat områder 

 50/50 
 Jeg synes at det er en ok aftale imellem parterne.  

Lodsejere i midt er meget interesseret i mine fund og ja, kan man hygge for godtgørelse, så gør vi 
det. 
Min hobby er ikke en forretning. Jeg sætter muligheden for ro og sjælefred, højere. 

 50/50 
 Marker der tilhører venner, får andel i større Danefæudbetaling. Ellers ikke 
 Hvis jeg finder en kæmpe skat, skal han have 50% 

Men det var aftalt for sjovs skyld, men jeg holder mit ord ;). 
 Ved store fund bliver en andel doneret til kulturelle formål. 
 50/50 Finner og markeier. 
 Bare 50/50 for danefæ. 
 Hvis der bliver fundet noget som musset kommer og udgraver så er aftalen 20 % til lodsejeren. 

Mange lodsejere spøg selv hvad de får ud af det, har oplevet flere som ikke ville give tilladelse uden 
de blev tilgodeset 

 En enkelt lodsejer vil gerne have del i dusør ved exceptionelle fund eller Skattefund ellers ikke 
 Hvis jeg finder en skat, 50/50 
 Den ene lodsejer tæller som en ekstra mand på marken og vil have at den del går til et 

godtgørende formål i lokalsamfundet (dette gælder kun hvis det er en større udbetaling) 
En får 25% af godtgørelsen 
Nogle vil bare gerne se hvad der er fundet og så eventuelt få en flaske vin 

 Nej 
 Større forekomster over nogle tusinde deles.. 
 Dele danefæ 
 Aftalen går ud på at jeg har fri adgang med min detektor, men mod at jeg fjerner alt skrald jeg 

finder samt at jeg også lige husker ham lidt, skulle jeg være heldig og finde danefæ.. men det er 
ikke en 50/50 aftale, meter en 90/10 aftale 

 jeg syntes at det er ok for det er jo lodsejers marker som vi låner og det er hans afgrøder som 
betrædes varsomt. Men når man deler med lodsejer så skulle danefæ dusøren nok være lidt højre 
for at dække lidt af vores udstyr og benzin til og fra markerne 

 Deler altid 50/50 med mine lodsejere. 
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Har du deltaget i kurser om detektorbrug og fundregistrering, som er blevet 
udbudt af det lokale museum? 

 

 

 

 

Ifølge din mening, hvad synes du lokalmuseerne kunne/burde gøre på 
metaldetektorområdet? 

 Være mere synlige på f. eks. Facebook 
 Få fund hurtigere igennem til NM 
 Sætte os på opgaver 
 Jeg synes de skulle lave et begynderkursus som man SKAL deltage i, for at kunne gå med detektor. 
 Respektere indsatsen noget mere. 
 Oplyse lodsejere om fordelene ved at samarbejde med museum og amatørarkæologen 
 At bruge os max. Dvs at afsøge både inden, evt. under og efter muldlaget fjernes. Herved sikres alt 

i muldlaget så metaller ikke beskades af store maskiner ved udgravning. 
Alle museer skulle pålægges at bruge DIME som er et rigtig godt værktøj til fundregistrering og 
dataopsamling. Så vi alle kan drage fuld nytte af denne fælles database. 

 Ingen problemer 
 Afholde nogle kurser i samarbejde med detektorklubberne 
 Inddrage klubben eller personer herfr i relevante undersøgelse. Evt at gennemgå afgravet jord. 
 Enligt min mening gör de lokalmuseer jag samarbetar med ett mycket gott arbete och visar stort 

engagemang för de som utövar hobbyn. 
 At gøre brug af alle de detektor folk der er i deres ansvarsområde og ikke kun dem som er i den 

lokale forening. f.eks en af de første marker jeg fik (har gået der 5 år) skal udstykkes til bygge 
grunde. Her er jeg ikke velkommen da jeg ikke er med i den lokale forening. Marken har "kun" givet 
4 stk danefæ. Men jeg kommer meget hos lodsejeren som har dyrket marken igennem 3 gen. Dvs 
jeg kender alle historierne omkring marken. Hvor er den gl sten sætning fra huset på marken, hvor 
er det dybe hul de bare har fyldt affald i. Hvor var det flyvemaskinen styrte ned under ww2 
(lodsejeren har stadig en propel fra maskinen) osv. At mit lokale museum har valgt kun at bruge 
folk for foreningen har bevirkede at jeg nu tager ud til andre museums udgravninger og bruger min 
tid på der, at gå søgegrøfter igennem samt den opgravet jord 

 De skulle have nogen flere penge. Og nogen flere hænder til at tage sig af de danefæ. Vildt man 
skal vente 4-5 år:( 

 Jeg synes de gør rigeligt. Det bør være lov at registrere sine fund via Dine, at få licens via PC og 
samtidig få kontakt til museet ved registrering. De kunne være med til at udarbejde en vejledning 
som skal følge med salg af metaldetektorer i Danmark. Jo mere overskueligt for brugerne og 
museerne jo bedre. 

 Ved ikke. 
 Være med på DIME 
 Udpege konkrete søgeområder.  

Invitere til konkrete søgninger  
Afholde kurser i brug af MD og kurser i lokalhistorie 
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 Udbyde kurser til nybegyndere og få et anonymt register til registrering af hvilke detektorfører der 
bruger hvilke marker. 

 Inviterer med på flere afsøgninger 
 Vi har sett våra fynd användas i forskning, publikationer och utställningar. - det är så vi vill ha det 
 Bede om hjælp noget oftere - vi er mange der synes det er sjovt at hjælpe. 
 Ensrette. Det hjælper sgu ikke noget, at vi på Fyn skal gøre alt muligt og andre steder kan de 

skrive et koordinat på en fund pose. Det skal være midt i mellem. 
 Kunne ønske museet ved alle undersøgelser i ville gøre brug af den gratis hjælp med detektor som 

mange af os kan tilbyde. 
 Holde fælles arrangermenter, vise ting frem, kursu med behandling af Danefæ, hygge.. 
 DIME 
 Jeg ansøgte om at få et legitimationskort, som viser at jeg samarbejder med det lokale museum, 

men efter at have afleveret skema og vellignednde foto, har jeg stadig ikke hørt fra dem. Så 
hastighed er en stor mangelvare. Også i forhold til danefæ så vidt jeg kan forstå. 

 Mere forundersøgelser 
 Ved ikke lige nu... 
 Jeg synes de burde bruge detektorbrugerne noget mere til områder med kommende udgravning. 

Der er rigtig mange der gerne vil hjælpe og det er jo ganske gratis for museet at bruge disse 
mennesker og jeg ved at der er mange der gerne vil. 

 Ved ikke... 
 Arrangere lidt mere her i Vestjylland. 
 Virke interesseret. 
 Jeg har ikke rigtigt sat mig ind i det, men vil undersøge om de på deres hjemmeside måske har et 

link, hvor man som ny detektorfører i lokalområdet kunne registrere sig mht. et samarbejde, hvor 
de kontakter en efter behov. 
Måske er det allerede muligt! 

 Bruge os noget mere på udgravningerne. 
 Museum Nordsjælland i Hillerød, stiller lokaler til rådighed til vores detektorforeng så vi kan holde 

klubmøder. 
 Mere info til den almindelige borger vedr området - der er mange misforståelser derude 
 Som tidligere nævnt. Benytte felter detektorfolk som en ressource 
 Mulighed for indlevering andre steder end kun 1 sted i mit område. Kommer jo aldrig forbi 
 Kursus og tilbyde afsætning er før udgravninger 
 Være mere synlige 
 Måske lave et introkursus for især nye folk. 
 Jeg er lige flyttet fra en landsdel til en anden. Museet der hvor jeg flyttede fra samarbejder mindst 

muligt med detektorfolk. 
Det museum jeg nu er tilknyttet har et omfattende samarbejde med detektorfolk. Jeg kunne ønske, 
at der overordnet stilles krav til museerne om at engagere sig positivt i samarbejdet. Som det er 
nu, er samarbejdet personafhængigt. 

 Ved ikke men hurtig sagsbehandlingk 
 De burde få lov til at udstille danefæ-genstande efterfølgende, som NM alligevel blot vil lægge i 

depot.  
Med DIME vil det i fremtiden jo alligevel være muligt at lokalisere bestemte genstandstyper, hvis 
der skal forskes i dem. 

 Detektorfund bør prioriteres, det er irriterende når ens fund ligger i årevis før de sendes til 
danefævurdering (for derefter igen at ligge i årevis) 

 acceptere dets vigtighed! og at det IKKE er farligt! 
 Være endnu mere synlige. 

Byde mere ind på FB detektor siderne evt. lave en "Spørg din arkæolog" side, for hvert museums 
område. 

 Henvisning til os som går  hvis vi kan hjælpe med noget 
 Synes de gør et fantastisk arbejde allerede. 
 Hurtigere fundregistrering 
 I Nordjylland gør de det godt. 

Største utilfredshed hører jeg omkring sagsbehandlingstiden, men det er jo ikke lokalmuseernes 
ansvar. 

 Et bedre museums samarbejde, forstået på den måde, at man kigger mere bredt ud f.eks når der 
skal udstykkes nye parcelhus kvarterer, industri kvarterer samt større vejanlæg f.eks motorveje mv 
på den måde at de detektorførere der er tilknyttet et lokal museum(det de afleverer til) på skift 
bliver tilbudt at deltage i forundersøgelser samt udgravninger, det kan være relevant at afsøge i, i  
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stedet for at bruge de samme hver få (ofte 2-3 personer hver gang). 
Alle kan selvfølgelig tage en fridag eller 2 eller afspasere for at kunne deltage samt at det bliver 
fordelt, således at det ikke kun er de samme få personer (2-3 stykker) der får de spændende og 
gode steder, at at flere får tilbudt at deltage 1 eller 2 gange endda måske 3 gange om året. 
Selvfølgelig med respekt for dem der går i et givent område inden forundersøgelsen/udgravningen, 
at de får første ret. 
Og ja flere museer er da heldigvis begyndt at bruge de lokale arkæologi foreninger bredere og 
bredere hvilket er godt, men det skal ikke være et krav at være medlem af en sådan for kunne 
deltage. 
Flere penge/hænder på lokalmuseerne til behandling af danefæ til fremsendelse til nationalmuseet, 
jeg syntes at 4 års ligge tid for et enkelt fund på det lokale museum, det er simpelthen for lang tid 
og bestemt heller ikke godt for fundet. 

 afholde kursus 
 Det de gør 
 Nogle museer skal have tydeligere kommunikation omkring deres engagement/ interesse i de lokale 

detektorfolks virke. 
 Bruge dem mere, tage dem seriøst. 
 Vi har få på museet der gør brug af detektorfolk. 1 der altid bruger os... rester gør kun sjældent. 

Heldigvis er nabokommunen meget bedre og beder ofte om hjælp. Så hjælper vi der i stedet  
 Ved jeg ikke 
 Det fungerer stort set fint som det er nu. Bornholm er måske en undtagelse med meget stram 

styring fra museets side, hvor de direkte går imod loven om danefæ, og har “forbudt” detektorbrug 
på både private og offentlige strande, hvis man vil være medlem af foreningen. 
Men langt de fleste museer har et godt samarbejde. 

 Eventuelt holde en "klubaften/eftermiddag" en gang eller to om året for detektorfolk, der hjælper 
dem. 
Her kunne gennemgås opnåede resultater og kommende arbejder. 

 ved det koster penge men måske kunde der være  
en database over de områder er søgt tilladelse på og der detekters i  
og hvilken områder lods ejer ikke ønsker fremmed render rundt  
 
på den måde vil det blive nemmer at få et overblik over hvor der er søgt eller ikke må søges og 
hvem der søger i områderne 

 De gør hvad de kan 
 Burde sætte lidt pris på alt den viden de får tilbudt som et resultat af meget arbejde. Jeg har over 

1000 registreringer med evidens som burde registreres men de er helt ligeglade når det ikke er 
dem selv der opklare det. Det kan være alt fra hulveje til voldsteder eller gravhøje eller 
markobservationer. 

 forklare folk at det hele IKKE er en skattejagt. 
 Lave kursus spørge om hjælp ved udgravninger 
 Lave lidt mere hjælp til de nye hoveder i  

Hobbyen 
 ? 
 Der burde afsættes midler fra Staten, til at ansætte arkæologer 

Der kun skulle varetage detektorfund 
 Være mere proaktiv, generelt. Det er en meget lukket verden, hvor det er vigtigt at kende de 

rigtige. 
 Gøre noget mere ud af få kontakt med amatørerne, kunne være at tilbyde feks. fundaftener hvor 

man kommer med sine fund, det kunne jo være man givet sine fund forkerte id. 
 Lave kursus 
 Jeg hører ind under Skanderborg museum , de gør en stor indsats for os ,hvis de har brug for hjælp 

, så har vi tiden til det og det sammen arbejde er guld værd for begge parter. 
 Behandle fundene noget hurtigere. 
 på trods at en del besøg på det lokale muserum  er der ikke rigtigt noget der de kunne gører sig 

bedre til, er der ofter i et par timer hvor jeg skker med museerums indspitøren over en kop kaffe, 
hvis tid er, er aldtid taget godt i mod og de lyttter til den infomation omkring fund man har gjort, 
hvor, hvordan, hvordan jorden er, hvad problemmer på pågældene mark har været, hvor der 
eventuelt kunne ha været en gravhøj som ikke er reg. nogle steder ect. 

 Kurser og fortælle om lokale fund 
 Sørge for, at få tingene sendt videre inden for et år til Natmus. 
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 Jeg ville ønske, at de var ude i lidt bedre tid, når de beder om hjælp til en afsøgning. Tit er det med 
kun 1-2 dages respit. 

 Tilbyde kurser 
 Synes egentlig de gør meget allerede, og har svaret i et foregående spørgsmål. 
 Hurtigere behandling af fund 
 Ikke alle museer har en hjemmeside hvor man kan udskrive en blanket. Ærgeligt, for de har alle 

forskellige måder at aflevere på 
 ved det ikke. 
 Som nævt, list flere kurser i faget 
 Aflevere fund til natmus noget hurtige ,bør ske inden for et år 
 Sålænge de bliver slagtet økonomisk pga omprioriteringsbidrag/ grønthøstermodel, osv, så de fx 

bliver nødt til afskedige folk, har jeg ikke nogen forventning om at de har ressourcer til andet eller 
mere... 

 Jeg ved ikke nok om hvad de udbyder pt 
 Det virker til at der er for få hænder til at behandle fund og få dem sendt til NM 
 Informere bedre om hvad og hvordan fundene skal registreres og indleveres. Sørge for at der bliver 

nogenlunde ens normer for indlevering og registrering landet over. 
 Ofre flere penge 
 Mere samarbeide, da vi tross alt er en stor resurs, og bestemte personer å forhålde seg til. 
 Bruge detektorfolk noget mere i undersøgelser af områder. 
 De kan nok ikke gøre ret meget mere, de har jo også andet at lave end at tage sig af detektorfolk. 
 Bruge DIME 
 Jeg syntes de gør meget, bla. ved at inddrage detektorbrugerne ved deres udgravninger, det 

gavner begge parter. Samtidig har vi i vores område et godt samarbejde med lokalmusseerne. 
 Måske vise sig lidt mere på marken, feks kunne man invitere mus til at overvære et træf så de 

kunne se hvordan dette bliver afviklet og hvordan der afsøges. Dette kunne så bruges til at vejlede 
de deltagende eller kommende detektorførere. . . Et samarbejde vil altid virke begge veje 
 
En anden ting kunne være at afholde et årligt "lokal fund" møde, hvor der blev informeret om 
forgangne år, tiltag til fremtiden, samt udlevere skabeloner (mm papir) til feks fotografering og lign 
.. . nye detektorførere ville kunne nyde godt af dette, og samtidig få lejligheden til at museet sætter 
ansigt på de medarbejdere nye detektorførere vil komme til at se på mus. Og samtid har de 
mulighede for at møde andre der allerede går på markerne. 

 ved ikke 
 Hurtigere registrering af fund 
 De må gerne indkalde til foredrag og deling af deres viden/arbejde med kaffe og kager som tilbehør 

:-) 
 Måske er vi en klods om benet, da de skal bruge resurser på at registrere de fund vi indleverer. 
 Udbyde foredrag. Kontakte detektorførere i forbindelse med at få sfsøgt et område. Forskellige 

kurser m m 
 Tage hobbyen mere til sig, pt er det i hvertfald meget udskældt at bruge detektorfører forud for en 

forundersøgelse ved mit lokalmuseum. 
 Det er godt til museet fordi vi hjælp med afsøgning. Men kun på plads hvor museet ser. 
 Desværre kan man opleve at lokalmuseet ikke formår/glemmer/ manglende priotering, at sende 

fund videre til Natmus med den årlige karavane der kommer fra Natmus i løbet af efteråret. 
 
Og af den årsag kan man opleve at genstande kan ligge på lokalmuseum i "flere" år inden de 
endelig når Natmus (hvor behandlingstiden så iøvrigt også er "flere" år) 

 Pas 
 Være meget mere aktive, og hjælpe til med at få folk ud på interessante lokationer. Lade være med 

at forfordele til enkelt personer. Udnytte foreninger til at få større grupper af detektorfører ud på 
lokationer. Det hjælper ikke at have 1 eller 2 folk gående rundt på må og få. 

 Bruge amatørerne mere i det daglige arbejde ude på pladserne, 
 Afholde flere kurser, info dage og evt. deltagelse i udgravninger (på sidelinjen). 

Og i det hele taget spørge mere til hjælp fra detektor folk. 
 brug os mere 
 De lokale jeg har med at gøre gør det godt 
 Invitere til undersøgelser, hvis man har gået med detektor i en bestemt årrække og bevist, man 

ved, hvordan man arbejder seriøst med materialerne. F.eks, hvis man har været aktiv i en 
detektorforening i mere end 5 år. 

 Det ved jeg ikke da HAM i mine øjne allerede gør et godt arbejde 
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 Ved ikke 
 De gør alt hvad de kan for os 
 Lokale museer tilgodeser kun enkelte top ratede detektorfolk, og afholder og ekskluderer nye for 

ikke at få for stor arbejdsbyrde. Dermed henviser de også top folk til nye steder, så dette 
selvforstærkes. 

 Afholde en masse detektor rally 
 Lokal mus skulle ha flere midler så processen forløb hurtigere 
 Indføre ens regler , og ikke mindst . Sørge for at der modtages ens alle steder . 
 Byde os mere indenfor. Bede om hjælp til at afsøge områder. 
 Noget mere oplysning til detektorfolket, det er alt for lidt i øjeblikket. Fundsbehandling o.s.v 
 Ved ikke - måske være interesseret i hvor mange der går med detektor i deres område og tilbyde 

kurser i brug af detektor og infomøder om lokalområdets historie. Men ofte sidder man selv og 
finder ud af historiske interasante steder. Så jeg ved det ikke. 

 Måske lidt bedre til at orientere om aktuelle udgravninger/prøvegravninger. 
 Genindføre den årlige julefrokost..  

For ligesom at vise at der sættes pris på det arbejde vi laver. Evt flere foredrag mv 
 Bruge de erfarne detektorførere i de respektive områder istedet for at bruge en bestemt forening, 

hvor det at betale et kontingent berettiger en til at gå for museet. Det er måske nem, men giver 
ikke den bedste kvalitet. 

 Det de gør lige nu 
 syntes det er meget forskelligt fra museum . vise lidt mere interesse , det ville være rart .vi bruger 

super mange frivillige timer 
 ?? 
 Være mere på i forhold til samarbejde 
 Udbyde kurser i fundregistrering, opbevaring og omgang med fund. 
 Tilbyde kurser i fundregistrering til nytilkomne i hobbyen 
 Lokalmuseerne burde 1 gang om året invitere detektorbrugerne til en orientering om hvorledes de 

ønsker fund registreret og indleveret. 
 Dele viden og informere om lovende men uudforskede lokaliteter. Det ville for manges 

vedkommende afføde en højere grad af ansvarsbevidsthed omkring fund, findestedet og 
samarbejde med museer. 

 udbyde kurser til nye detektor bruger, 
med håndtering af fund og registrering. 
samt noget omkring de forskellige fund typer osv 

 Afholde kursus. 
 Være mere hård ved de brådne kar i detektor verdenen 
 Samarbejd med de øvrige lokalmuseer. Mange bruger dækker flere områder.Lav lokaludstillinger 

over de effekter der fundet lokalt.Fundende hober sig op på NM og burde i perioder lånes ud. Det 
gør de fx i Sverige til såvel udstilling og i forskningsøjemed. 

 

Hvor ofte går du på museum? 
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Hvor ofte går du på museum? - Andet 
 4-5 gange om året 
 Højst en gang om året 
 ca 6 gange om året 
 4-6 gange om året 
 Ser en del tv om forskellige historie relaterede emner 
 Mellem 5 og ti gange årligt 
 Har ikke afleveret endnu 
 Har ikke tidliger gået på museum, men vil fremover meget gerne 
 Når jeg aflevere fund og der er foredrag som interessere mig. 
 Har været de fleste steder mange gange men går meget i Tyskland og i England. 
 desvære begraset af kun at have en cykel, og værer på kontanthjælp/fleksjob ydelse så 

penge/smerte vis ikke nemt at komme omkring 
 4-6 gange årligt. 
 En ca 5-6 gange om året 
 det kommer meget an på om jeg har ferie så er det flere gange om ugen. Afholder museet 

arrangementer / udestillinger så deltager jeg naturligvis også i dem, men derudover  må svaret 
være 1-2 gange om måneden 

 En gang i mellem 
 Ca 5 gange årligt nogen gange mere 
 Jeg besøger ALTID historiske museer i udlandet og har rigtig gode aftaler med dem..Som klassisk 

museum gænger bryder jeg mig IKKE om den udvikling de større museer har tager de sidste 5-10 
år med sløjfning af montre til fordel for mutimdie shows. Udstillingen "Kongernes Jelling" er et 
klasseeksempel på en i mine øjne rendyrket katastrofe . 

 

Til sidst vil vi gerne høre din mening angående hvad du finder er de største 
udfordringer og problemer indenfor metaldetektorarkæologien i Danmark? 

 Nighthawks og nye som gamle der ikke respekterer at der går en mand på markerne i forvejen. 
Altså detektorførere der mener at hvis lodsejer har sagt ja, så er det lige meget om en anden har 
gået der i årevis. Totalt respektløst og ireterende. 

 At den vokser så hurtigt i øjeblikket. 
 At folk ikke holde de etiske detektor regler. Det har jeg desværre oplevet mange gange. 
 Nighthawks og detektorføre der er ligeglad med normal pli ødelægger det for os andre 
 Hobbyen tiltrækker mange, der ikke har den fornødne forståelse for den materielle kulturarv og 

heller ikke viljen til at sætte sig ind i den. Det gælder også diverse relevant lovgivning og uskrevne 
regler, der sikrer gode relationer til andre detektorfolk og lodsejere. Det udfordrer de gode vilkår 
hobbyen har i Danmark og skader vores fælles kulturarv. 

 De etiske regler 
 Folk der ikke har sat sig ind i sagerne og derfor ikke reelt aner, hvad de foretager sig. Som siger, at 

de ikke kan finde ud af registrering og at lave sporlog. De ødelægger mere end de gavner, fordi de 
ikke sætter sig ind i tingene og reelt ikke ved, hvad de foretager sig. Derfor burde et kursus være 
obligatorisk. Mediernes fokus på detektorfund er også et problem - det tiltrækker skattejægere, 
som er bedøvende ligeglade og uden respekt for historien. 

 Oplysning og fordomme. 
 Hobbyen lever kun på lodsejers/forpagters velvilje.  

 
Museer / Kulturstyrelsen gør langt fra nok for at oplyse lodsejere om detektorhobbyen - hvilket kan 
gøre det lettere at få tilladelse. 

 Nighthawks som ikke er en del af den kerne af detektorfolk, som vi ønsker os ligestillet med. Store 
bøder og hæftestraf er eneste udvej for at komme disse til livs. 
De fund der gøres af nighthawks bliver med sikkerhed ikke registreret (medmindre de flyttes til 
egne lokaliteter) og bliver formentlig solgt på det sorte marked.  
Uvidenhed om fund er den største hurdle, hvor nye brugere ikke håndtere ting korrekt. 

 At der desværre findes folk der ikke tager hobbyen seriøs 
 For lang tid før fund indleveres til natmus og man herfra får et evt dsnefæbrev. Det er MEGET 

demotiverende. 
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 Att aktivt införliva metalldetektering som en integrerad del inom arkeologin. Det är i det långa 
loppet inte hållbart att förlita sig på amatörarkeologer som har väldigt varierande skicklighet och 
kompetens. Danska arkeologer måste  ta till sig metoden och arbeta med den i mycket större 
utsträckning äb vad som sker idag. 

 - behandlingstiden for fund 
- den evige debat om "dine, mine og vores marker" 
- at det ikke kræver nogle viden om hvad man laver. Alle kan bare købe en detektor og så grave 
noget op man ikke ved hvad er. 

 at visse folk hamstrer marker, som de aldrig får gået, og de mener det er deres for tid og stedse. 
 
desuden er der vist en del "skattejægere" 
som bare vil have fortune og fame. 

 Det er at det altid skal blæses op i medierne!! Og skattejæger!! Og flere skatte. Der er kommet så 
mange nye til og alle tror man går ud og graver er depot op. Og mange falder fra igen og så har de 
optaget noget jord.  Det burde hede skraldemændene. 

 Antallet af nye detektorfolk, som IKKE sætter sig ind i love, regler og etik, før de begynder 
 Der er mange der går med detektor der ikke kender til regler og love. Det er for nemt bare at købe 

en detektor og ikke sætte sig ind i noget som helst. Et simpelt spørgeskema på nettet som giver 
licens og etablerer kontakt til nærmeste mus er et must. Der skal være et overblik over hvem der 
går og sikkerhed for at fund bliver registreret og indleveret. Det er jo vores fælles kulturarv. 

 Det største problem pt. er de mange nye detektorførere der ikke sætter sig ind i hvilke genstande 
de kan finde og hvordan disse skal behandles/dokumenteres. 

 At alt for mange ikke registrerer det de finder (ikke-danefæ) 
 Brodne kar der er ligeglade med lodsejer aftaler og ikke gider bruge tid på at finde nogle ledige 

marker. 
 Visse folk har svært ved at respektere andres søger et på jordlodder. 
 Den meget lange behandlingstid for indleverede fund både hos lokal- og Nationalmuseet 
 Største udfordring er nok, at der de sidste par år er kommet mange nye folk til, de vil ikke sætte 

sig ind i tingene og tror de får alt forærede og tror de kan tillade sig alt! Der er en del uskrevne 
regler i miljøet som de ikke acceptere og det giver en masse ballade! 

 Det er svært at finde makkere, der vil lære fra sig, når man er nybegynder! 
 gammelt skrald 
 Skiderikker der ikke overholder lovgivningen eller de etiske regler 
 Folk der søger uden tilladelse 
 Lodsejers tvivl om lovgivning ved fund 
 Nybörjare som tror de ska få allt serverat 
 Etablerede detektorfolk der har flere marker end de kan nå at besøge, som de uskrevne regler gør 

at vi andre ikke må søge tilladelse til at gå på.  
For lang sagsbehandlingstid på museerne. 

 Folk sætter sig ikke godt nok ind i tingene inden de køber en detektor. Museerne har ikke ensrettet  
registrering 

 At der findes nogen der ikke sætter sig ind i hvordan man registrerer og behandler frtrzyfunf. 
At man nogen steder i landbruget er begyndt at bruge maskiner der er ødelæggende for 
genstanden de. 

 Griskhed! Og folks manglende evne til at give plads til andre når de selv har 100.000 hektar at gå 
på.. 

 At førere tror de ejer den jord de har tilladelse til at gå på 
 Klogeåger på facebook, Detektor Danmark. Mange nye bliver nærmest skældtud hvis de laver en 

fejl 
 Det er meget lukket og svært at komme ind på trods af en stor interesse og respekt. Har brugt lang 

tid på at sætte mig ind i alle regler men jeg har kun mødt én der ville tage mig med. Jeg tager igen 
kontakt til mit lokale museum og håber på at min fine detektor kan blive brugt 

 1. Mus har ikke tilstrækkelige resurser til at behandle registrerede fund. 
2. Detektor folket fortjener større almen anseelse 
3. Der burde være fri detektor på offentlige strande ligesåvel som den frie jagtet på de åbne 
vandarealer og strande op til linjen for dagligt højvande. Så det er ens for alle. 

 At Danefæ behandlingen tar lang tid og nudlerne skal have flere penge 
 Brodne Kar. 
 Nighthawk det er dem som stjæler på din marker om natten 
 At jeg aldrig endnu har fundet noget historisk spændene...Æv 
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 Der er 
nogle i hobbyen der ikke har respekt over for andre detektor føre,det vil sige at,hvis jeg nu har 
brugt lang tid på at finde nogle goder marker og lavet en aftale med lodsejeren. 
Så kan der være nogle der bare går på ens marke uden at få lov af lodsejern. 
Det er også en regl om at man ikke går på andres marker,men der er der nogle der er totalt 
ligeglad med. 

 Hobbyen er vokset alt for meget og for hurtigt. For mange førere til for få marker. Dernæst er der 
for mange hellige føreren der tager en hobby alt for seriøst. Deraf de mange diskussioner om 
marker, deling af godtgørelse, omgang med fæ m. m. 

 Der 
 Det største problemer nok den kraftige tilgang til hobbyen der har været de senere år. 
 Syntes ikke at vi skal klage her i DK vi har gode regler  
 Jeg ser ikke rigtig nogen 
 Det må være skattejægere uden hæmninger og pli, som ulovligt går rundt om natten. 
 Mistænkeliggørelse af detektorbrugere på baggrund af få rådne kar. 
 Der er nogle som ikke vil aflevere deres fund til museet.Jeg har i dag hørt om en person som ikke 

har indleveret fund de sidste 10 år, og han går på mange gode marker. Vi har kun gået 1 1/2 år og 
museet har beholdt ca. 250 genstande til Danefæs vurdering,vi har ingen glæde ved at beholde 
vores fund. 

 Folk har alt for meget jord og vil ikke dele med andre. Så store områder at de aldrig filme kunne 
gennemsøge de områder de har. Mange hamster jord 

 Jeg synes, at der i “detektor-gruppen” er en tendens til, at der findes mange, der er bedrevidende 
og selvhævdende. 

 Afgrøder på markerne og for lidt tid :) 
 Folk er højpandede og udstiller hinanden  på facebook hvis ikke de følger de interne regler( dem 

hvor man skal spørge lodsejer samt den mand som først har fået lov til st gå der osv osv. )  
Jeg bor nord for Kolding men skal aflevere fund i Haderslev. De lukker på samme tidspunkt hvor jeg 
får fri og dvs. Mine fund bliver ikke indleveret. Ville være fint hvis man kunne indlevere på 
Koldinghus eks. Som så sørgede for at få det videre. 

 Dem der bryder de skrevne og uskrevne love og går hvor det passer dem 
Den der laver aftaler med lodsejer og kun går på udvalgte steder og så stopper med undersøgelser 
og på den måde begrænser andre for muligheden for at lave et ordentligt stykke arbejde 

 Det tager lang tid men danefæ 
 Det er den store tilstrømning som sker for tiden  

Der er for mange som ikk sætter sig ind i lovgivningen 
 At lodsejere har et skræmmebillede af, at det koster dem penge, hvis en med metaldetektor finder 

noget på deres jord - dette er jo ikke korrekt. Der mangler oplysning til lodsejerne. 
 Det er en alvorlig udfordring, at så mange nye køber en detektor uden at få den nødvendige 

introduktion i fundtyper, lovgivning og registrering. Jeg er bekymret for, at mange fund f. eks. 
vægtlodder, dubsko, knivskedebeslag eller borgerkrigsmønter “ryger” i skrotbunken. 

 Ved ikke 
 Hmmmm.. 

Det er nok de mange “skattejægere” som efterlader skrald, huller i marken og ikke sætter sig ind i 
hvad der er god opførsel. 

 Der er mange lykkejægere som ikke arbejder seriøst 
 Nighthawkere, mangel på fælles udstedt regelsæt. SDA er nogle vatarme. 
 Landmændendes uvidenhed om betaling af udgravning ved detektorfund. Mange tror fejlagtigt at 

det kan komme til at koste dem en formue, hvis vi finder noget spændende. 
 For få penge til kulturarv 
 Der kommer for mange nye og urutinerede igang med detektor, nok mest pga. pressens sensations 

overskrifter omkring skattefund. 
 At andre detektorførere ikke kan respektere hinandens aftaler og at bare de får lov, så vil de skide 

højt og flot på om der måske går andre i forvejen og har gjort det i mange år og har et særdeles 
godt samarbejde med deres lokale museum, og at museet er tilfreds med det der bliver udført. 
Så kan det ikke hjælpe noget, at der kommer en klaphat ind fra højre og måske kun afleverer det 
halve af hvad den der gik der forvejen gør, netop for at museet får alt ind, der kan give den 
samlede beskrivelse af aktiviteter på givne pladser. 

 De uskrevne regler. Der burde være et fælles nationale vide of conduct 
 Helt overordnet synes jeg det fungerer rigtigt godt - og langt bedre end i udlandet, lige gyldigt i 

hvilken retning man kigger. 
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Men detektorfolkets forskellige holdninger til hvad det vil sige at have ret til / fået tilladelse til at 
søge på privat jord, er en tilbagevendende kilde til stridigheder. 
 
Hvis hver enkelt museet hvert år afholdte et åbent arrangement for de lokale detektorfolk ville det 
være super - samtale fremmer forståelsen. 

 At finde ud af hvem der ejer markerne og at finde en mark, ingen andre har "første ret" på 
 At fange nye der endnu ikke har forstået det ansvar der følger med at søge systematisk efter 

genstande og dermed risikere at finde genstande som skal indleveres til Natmus 
 Behandlingstid. 

 
At der findes nighthawks i Danmark 

 Når folk ikke kan overholde de etiske regler. Det handler ikke om grådighed eller egoisme. Det 
handler om man bruger tusindvis af timer på at nærstudere et område... kort.. bonitetstal.. gamle 
veje... luftfoto... skyggekort. Få en aftale..bruge flere år på at kortlægge en mark bedst muligt og 
meget grundigt for museet. Så kan det være ødelæggende for ens store arbejde at der kommer en 
nybegynder traskende og graver løs. Eller en der har hørt om gode fund og derfor "trasker efter" 
man bliver led og ked når man har knoklet flere år og der kommer en og ødelægger det overblik 
man har skabt sig. 
Et andet problem er at man uden nogen viden om noget som helst kan købe en detektor og søge og 
grave løs. Brænder man ikke for historien så bør mna have en anden hobby. Det kan være 
ødelæggende at uvidende kan hive kulturarv op uden viden om gps, håndtering og aflevering af 
fund. 

 At mange lodsejere vil have penge for at vi går på marker e 
 Der er ikke store problemer, kun småfnidder/bagateller. 
 Der findes enkelte personer,som ignorerer skrevne og uskrevne regler og love. Her hjælper 

begynderuddannelse eller licens ikke, men sådan er det vel overalt. 
 en stor del at detektor førene har ingen respekt for lods ejer man trænger bare ind på privat mark 

skov og have uden at spørge om lov  
 
mange detektor føre er extrem højrøvet  
og tror de ejer de marker de detektor på  
og nogen mener så gar at de har ret til at bede lods ejer om at vente med at ordne sine marker  
udskyde skov plantning osv  
 
den generelle holdning er at det er det wilde west  
hvor man kan gøre som man vil hvis bare man har en søger  
 
syntes som minimum man med navn og adresse skal registerer de steder man har får godkent til 
detekting på det lokale museum  
så myndighederne kan se hvem der går hvor  
og så skal regning for en mulig udgravning ikke påvile lodsejer men enten detektor føre der jo 
fremtvinger en udgravning  
eller staten 

 At visse personer ikke overholder de etiske regler, derfor er det nødvendigt med et "kørekort" for at 
få lov til at gå, da man kan ødelægge mere end gavne, hvis man ikke har forstand på, hvad man 
har med at gøre. 
Det er også et problem, at pressen blæser de store fund op, alle tror de kan gå ud og finde guld den 
første gang de går på en mark, men det kan tage år. 

 Uvidenhed og manglende kompetencer. Også eftertænksomhed blandt de profesionelle. At mange 
en gang imellem lige stopper op og overvejede om den danske model nu også er så fantastisk som 
vi hele tiden siger den er. 

 som tidligere nævnt. forkælede byboer som ingen moral og etisk sans har.  
folk tænker kun MIG MIG MIG og MIG. 
Og så tænker de danefægodgørelse og facebook opslag. 
det burde være for seriøse, som havde lyst at lære om historien, objekterne osv. 

 Der er mange amatører som ikke forholder sig til loven og er ligeglade med hvordan de behandler 
det de finder 

 De største udfordringer er at landmændene absolut skal dyrke markerne det meste af året ellers 
fungerer det godt 

 At alle bare kan købe en detektor og søge uden det den store interesse herfor andet end penge 
 Den alt for lange sagsbehandlingstid, med Danefæ vurdering 
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 Nybegyndernes uvidenhed især om hvor de må gå. Der er flere eksempler på at de er gået ud på 
fredede steder.  
At der reelt set ikke er sanktionsmuligheder mod dem som ikke indleverer danefæ.  
At danefægodtgørelsen er faldet til et niveau hvor folk bliver motiverede for at sælge tingene på 
eBay i stedet. Selve danefægodtgørelsen er en dråbe i havet på ca 4 mio årligt (og den er en så 
kaldt åben post på statsbudgettet = der er ikke noget loft på hvor meget de kan trække det enkelte 
år). De store omkostninger ligger i håndtering, registrering, konservering og opbevaring for 
museerne. 
Læg dertil, at danefægodtgørelsen nogle gange virker forholdsvis tilfældig. (Mange viser deres 
danefæbreve på DD). 

 Behandlingstiden af danefæ. Det er under al kritik. Der skal indføres flere ressourcer til NM. Det er 
så vigtigt i disse dage, hvor alt er multinationalt. 

 Der er for mange "skattejægere", det gør at det ind imellem er svært at sælge sig selv til 
lodsejeren. 

 Der er for mange der bare vil finde en masse for at få godtgørelse 
 At de få personer som er fuldstændig ligeglad med de regler der er på området , ødelægger for de 

andre inden for hobbyen, så bliver vi alle ramt over en kam. 
 At lave fundsrapporter det er ikke mig at side og skrive og registrering men gør det til glæde for 

Mogens Bo.  
 At folk går hvor andre i forvejen går. Lokalmussernes langsomme behandling af indkomne fund. 
 At folk kan komme op og skændes om deling af danefæ godtgørelse, og retten til at gå på bestemte 

marker, når lodsejer giver 2 lov til at gå på samme mark. 
 største problem er helt klart t diverse TV programmer guld belægger hobbyen til skatte jagte, 

nærmest " Indianer jonens artigt "  en store fare ved hobbyen er jo trods alt at der også ligger 
MAGET gammen ammunition fra WW2 der ude, har selv fundet en del skarp ammunition der ude, 
og ser da også er der findes flere Morter granater om året, så hobbyen er ikke for sjov så og sige, 
et andet store problem er dem der ikke sætter sig ind in loven/regler omkring detektor brugen i 
Danmark, det er dybt sørgeligt, tænker tit over hvor maget kultur der aldrig kommer ind til 
museerne 

 Ved ikke 
 nytilkomne tror ofte det handler om af finde/redde flest mulige ting op af jorden og forstår ikke at 

værdien af andres afsøgninger falder da fund og spredning på et område udviskes hvis flere møver 
sig ind på et område der allerede bliver afsøgt. ligeledes at en lodsejer bliver kontaktet ugentlig af 
håbefulde pga. f&f registrerede fund. 

 Jeg kunne godt bekymre mig over, om nogle lodsejere ser forretningsmuligheder på linie med at 
udbyde arealer til f.eks. jagt, således at marker bliver en dyr og noget eksklusiv handelsvare. 
Jeg er også stærkt bekymret over de massive besparelser vi ser på museumsområderne. Det gør os 
alle fattigere! 

 Det må være den holdning folk uden for detektorsamfundet har med vi “jo bare er guldgravere” vi 
bidrager til landet og har da set et enkelt fund udstillet på det lokale museum jeg har fundet 

 Kan jeg ikke lige svare på. 
 Lang sagsbehandlingstid af fund 
 Tonen på facebook er ofte lidt hård og det kanafskrække nogen fra at spørge om noget igen. Det er 

ellers en god hjælp at få her for det meste. 
 at lodsejer tror at vis man finder nået gammelt på en af hans marker, så vil arkæologerne komme 

og grave det hele op på hans regning. det er ikke altid nemt at overbevise dem at sådan er det 
ikke. 
og så giver de ikke lov til at søge. 

 Nogle store problemer er nok lidt kommunikation. Hvis en nybegynder spørger om at gå et sted og 
der alledere går en, kan det føre til at de bliver meget sure. Så som nævt tidligere, kurserf for de 
nye. Et andet problem er folk som ikke aflevere deres fund. Og et tredje er nybegynder som ved et 
uheld, kan komme til at rense lidt for meget på deres fund, og kan komme til at skade dem... 

 At mange detektorbrugerer vil have eneret og de ligger beslag på mange flere marker end de 
jævnlig kan gå på 

 Pga nedskæringer og besparelser nænner man næsten ikke at kontakte hverken NM eller 
lokalmuseerne og ofte svarer de slet ikke på henvendelser. Man ved de er ekstremt pressede og vil 
ikke tage deres sparsomme tid. Med tilstrækkelige ressourcer tilført museerne er jeg sikker på at 
samarbejdet mellem fag- og amatørarkæologer vil blomstre op helt af sig selv ! 

 At få fundet marker hvor landmændende vil lade en gå, da mange er bange for at museumerne 
pludselig vælter ind og laver udgravinger på lodsejerns bekostning, hvis selv det mindste stykke 
Danefæ bliver fundet på jorden. 
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 Der er alt for mange amatører og der er gået "se mig og mit fund" i hobbyen. For mange fund bliver 
ikke indleveret. 

 Tv udsendelser, hvor det bliver fremstillet som om der er en konkurrence om at finde flest og de 
mest spektakulære fund. Det vil være ødelæggende for hobbyen at der kommer for mange 
"skattejægere" på banen. 

 Fungerer vel grundlæggende godt. 
NM bør afsætte flere rescurcer til afklaring af pukkel af indleverede fund 

 Som sagt tidligere, går jeg mest i Sverige og Norge. Ser nok mindre problemer med den danske 
modellen. Men jeg har lagt merke til at det finnes detektorister som kun leter danefæ for pengenes 
skyld. Disse ser jeg på som en U ting. Har fått med meg at de kun tar vare på det de er sikre på å 
få penger for, og dermed kaster mindre fragmenter mm, som helt klart hadde gitt et annet 
totalbilde av vår historie om også disse også hadde blitt registrert og levert inn. 

 At mange ting ikke er danefæ mere. 
At der kommer mange nye til der ikke har styr på regler og etik. 

 Der bliver bare flere og flere der går med detektor så museerne har svært ved at følge med. 
På mange af fundpladserne bliver der ikke undersøgt hvad der ellers er, vi finder jo "kun" metal. 

 De mange nyvundne detektorførere, der er "skattejægere" uden kulturhistorisk interesse. 
 Udfordringen er at få tag i dem der ikke kender reglerne for detektorbrug og få dem lært det, 

samtidig skal man være opmærksom på fundbehandling, registrering og aflevering og det tror jeg 
kniber for mange, der desværre ikke har særligt kendskab til hvilket fund de står med og hvordan 
det skal behandles. 

 Som udfordring er nok alle dem der har læst om utal af skatte der bare ligger for at blive gravet op. 
De køber en detektor og så graves der løs. Ingen respekt for om andre går på jorden eller om 
tilladelse foreligger, der skal finde skatte skal der. 
Tror der er rigtig mange detektorførere der har måtte stå skoleret hos lodsejer eller forpagter og 
prøve på at forklare at det ikke er ham/hende der har gravet alle vegne i de spæde afgrøder, og i 
heller ikke har lukket hullerne til igen eller for den sags skyld fjernet opgravet bondejern. 
 
Her vil et erhvervet "detektor kort", underforstået bestået en teoretisk som praktisk prøve hos lok 
mus, være en klar fordel, idet de vil komme igennem regler (skrevne som uskrevne, etik og god 
opførsel) samt selve detektor arbejdet og registrering. (Dette kunne evt gøres i samarbejde med en 
lokal detektorforening) 
 
Ved selvsamme lejlighed burde gennemgås det udstyr der burde være med på en søgning, og ikke 
bare en spade og en nyindkøbt detektor. .. .   
 
Ved udstyr forstås: Detektor, Pin-pointer, Spade, Gravekniv, GPS, Kamera(mobil), 
Kuglepen/Vandfast tus, fundposer, Museums vand (demineraliseret vand), Detektor taske til det 
løse habengut og ekstra handsker, samt god plads til transport af bondejern mm, 
 
Først når alt det teoretiske og praktiske samt udstyret er på plads, bør de slippes løs 

 Store og skarpe spader med takker og lignende 
 At der er så mange selv udråbte danefæ politibetjente der mener de ejer retten til at skrive 

uskrevne regler der skal gælde for alle, denne hobby er personlig og skal kun dikteres af 
lovbestemmelser ikke detektor brugere. 

 Det er uheldigt, at visse medier har bragt sensationelle fundreportager som appellerer til 
"skattejagt" og detektorkøb udfra ret ensporede motiver 

 Der er kommet for mange skattebæger 
 At finde jord som andre ikke går på 
 For mange skattejægere og medier som pisker nyhedsstrøm om skatte helt ud af proportioner. 
 Mangel på viden, mange af de folk som går med detektor ved efter min overbevisning ikke nok om 

fund håndtering 
 At finde interessante områder. Jeg har travet den ene tønderland efter den anden. Fundet jern. Vil 

du se min dynge jern? 
 Sagsbehandlingstiderne for ens fund, og udlandske detektorfører som tager her op for at finde ting 

uden at indlevere dem, da de ikke er kendt med reglerne vi har i DK. 
Derfor efter min mening burde det være forbudt at tage detektor med på ferie i Danmark. 
Vil foreslå et krav om bopæls adr i DK eller dansk statsborgerskab. 

 Den største problemer..??? Mange mennesker går i Danmarks jorden om natten og stjålet 
Danmarks historie. Det til mig er 100% STØRSTE problem. 
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 Alt for lang behandlings tid fra indleverede genstande til der kommer et danefæbrev. (har hørt om 
folk, der ikke "gider" at aflevere mere) - For meget TV, aviser med mere, der laver det til populær 
trofæjagt, og som konsekvens altid benævner metaldetektorarkælogien som skattejagt. Tiltrækker 
for mange useriøse fjolser, der aldrig har åbnet en bog om arkæologi, og heller ikke kommer til det. 
Deres eneste formål er, at kunne fremvise på facebook, se mig, se mig, se mig - og for dem er det 
blot et spørgsmål om at finde så meget som muligt. Uden interesse i den arkæologiske kontekst 
med mere 

 At alle de gode marker er taget ahaha 
 At forholdsvis få folk sidder på meget store arealer som de ikke selv kan afdække 
 At ikke alle er seriøse og overholder regler også de uskrevne 
 At finde steder at søge 
 Sammenfald i tilladelse fra lodsejer, hvor eks. flere har lov at gå på de samme arealer. 

 
Fnidder/fnadder på sociale medier og i detektor grupper, hvor der er alt for mange der hakker på 
hinanden, og bruger tid på bøvl og ballade, istedet for at glæde sig over en fantastisk fælles hobby. 

 at der nok er kommet for mange end i hobby som ikke ikke føler de regler der sæt op og går hvor 
de vil uden lov 

 Besværlige regler Ang. Naturstyrelsen kunne gøres betydeligt mere smertefrit. 
 For mange, der har skattejagt instinkt, dette skyldes medier og museums iver i at promovere sig 
 I vores detektorforening kommer mere end halvdelen af medlemmerne hverken til klubaften eller til 

fællessøgninger. 
Dermed kan vi ikke se, om de følger vores regler. 

 Det må klart være nogle af de personer der går med detektor 
 . 
 Der vil altid være nogen som sælger sine fund på nettet.og det skulle vi gerne væk fra.udfordringen 

bliver at jo  mere medie omtale der omkring evt skatte fund er der flere efterløbee som har snusset 
sig til fund marken .For derefter at lave en underhånds aftale med lodsejerne om at lave en deling 
.samtidig med de for detektorføren smidt væk fra en mark hvor han måske har brugt flere 100 
timer på afsøgning og registrering af fund. 

 Det er svært at få fodfæste i hobbyen, og etablerede folk sidder på så meget jord, de ikke vil kunne 
afsøge det i 10 menneskelaldre. 

 de uskrevne regler om ikke at gå på marker som andre går på og har lavet et kæmpe arbejde før 
søgning thy mors detektor klub kender ikke de regl 

 Behandlings tiden på NM er alt for langsom, de burde ha flere midler eftersom fundraten stiger år 
for år . Nogle folk er ligeglade med loven og andre folk blå prik jægere... 

 Nighthawks, manglende moral hos få detektorførere, , manglende ressourcer til museerne 
 Det kan være svært at finde et sted at gå. Folk er uvidende på området - er bange for der bliver 

fundet noget på deres jord og at de kommer til at betale for udgravning. At det er en langvarig 
proces at få tilladelse til at gå på/i offentlige strande/skove. 

 Der skal tages hånd om de nye, der går for mange der ikke ved hvad de finder. For mange 
skattejægere, der kun går efter hæder, og ikke nok efter kulturarv. 

 At finde jord at gå på, lodsejere kan være bekymret for hvad det betyder for dem, ud fra et 
økonomisk perspektiv, hvis der bliver fundet noget på deres mark, som betyder at museet rykker 
ud og forhindre dyrkningen af jorden eller de mener at det kan være forstyrrende for for dyrelivet 
(ødelægge jagtmuliheder) 
Derudover er der nogle mellem os, der ikke overholder de fredet områder eller går på steder de 
ikke har fået lov til - på den måde får hobbyen et blakket ry. 

 For mange og for mange lykkejægere, der ikke drives af en historisk interesse, men bare vil ud og 
finde noget. 

 Måske kunne det gavne hobbyen at der var en overordnet forening som mi dre foreninger skulle 
ligge sig ind under. 
De forum der ligger på FB i dag er med private admin og nogle gange bliver folk hængt ud og smidt 
ud af de sociale fællesskaber på meget tvivlsomme grundlag. 
At museer tage de sager hvor der fuskes med evt skattefund meget mere alvorligt, politianmelde og 
følger sagen helt til dørs. 

 Det største problem jeg har, er at detektorførere har voldsom ejerfornemmelser over jord. Nogle 
detektorførere har mange gange mere jord tilgængeligt end de kan afsøge, men nægter alligevel 
andre afgang. Det er “deres” og det betyder at nye førere har svært ved at etablere sig 

 Alt alt for mange nye, der ikke respekterer regler og love. Uskrevne som skrevne. Indfør gerne et 
minimumskrav for at gå med detektor, men bibehold de andre aspekter af den Danske Model. 

 Har ikke noget til det spørgsmål 
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 Nybegyndere der ikke ved hvad de laver. 
 At f.eks. lodsejeren skal betale for en evt. udgravning. Dette vil afholde mange på grund af 

økonomien, vil afholde sig fra at indberette 
 nok for mange der starter uden at sætte sig ind i tingene . og det er exponeret  for meget i tv 

/radio. så alle fare ud og køber en detektor 
 Folk der ikke sidder sig ind i reglerne, der er  ved at gå wild West i hobbyen. 

Tid for danefæ udbetaling, så folk sælger de ting de finder og ikke registrere dem. 
 Lang tids behandling fra nat. Mus. 
 Det største problem er nok Facebook-gruppen Detektor Danmark.  Der bliver lavet regler af de 

admins på siden som alle skal efterleve hvis de er medlem af siden og det er surt at 8-10 enkelt 
personer forsøger at dominere hobbyen for 5000 mennesker. (Jeg er selv aktiv på siden) 

 De mange nye gør ikke nok for at undersøge hvad de må, skal og bør. 
 Helt sikkert Den økonomiske del i forhold til udstyr 
 Synes ikke der er nogen problemer ud over vejret. 
 Der er for mange “grådige” samlere, som via deres handlinger ødelægger det for andre.  

Kurser og oplysning vil være en vej frem. 
En anden problemstilling er at nogle lodsejere ikke tør lade nogen gå på deres jorder af frygt for 
arkæologiske udgifter 

 Det er for let bare at kunne købe en detektor og begive sig ud på en mark, uden nogen form for 
kursus eller indblik i registering og behandling af forskellige fund. 
Desværre ser vi det igen og igen, men et kursus for nye detektor bruger kan man forhindre at dette 
sker 
også at man skal have lodsejers tilladelse til at gå på deres marker. Vi ser desværre folk gå uden 
tilladelse gang på gang, dette er ikke ok 

 Den meget meget lange behandlingstid. 
 Folk der ikke afleverer fund. Folk der flytter fund for at få mere i danefæ. Og folk der ikke ved hvad 

de laver. 
 Der er flere væsentlige problemer udover ,hvad jeg har nævnt omkring administration og forskning 

inden for mønter som danefæ. De utroligt mange nye brugere der er kommet til indenfor de sidste 
10 år. De har lavet deres egne "etiske love" udfra ders egne ønsker og behov og nogle er ikke så 
sociale som andre.Der er kommet "kvotekonger og dronninger" som hårdnakket gør krav på langt 
flere marker end de i deres liv kan undersøge.Når andre så for lov af lodsejere kommer det somme 
tider til meget ophidsede sammenstød mellem kvote konge og "ny bruger".Det er jeg heldigvis ikke 
en del af. Det fandtes ikke for 20-30 år siden. 

 Brugere der udelukkende bruger hobbyen til selvpromovering og decideret skattejagt. 

 

Samlet status 

 
 


